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 سه امتياز اقتصادى ديگر 
در حساب پرسپوليس

مچ منصوريان هم خوابيد 

دكتر «غلامحسين يوسفى» 14 آذر ماه سال 1369 درگذشت

سروِ سبز باغ ادب

حجت الاسلام حميد پارسانيا :

به گرته بردارى از 
نظام آموزشى غرب پايان دهيم

15
سيما و سينما

گفت و گوى قدس با هادى نعمت اللهى 
كارگردان برنامه نوجوانانه اين روزهاى شبكه دو

شور نوجوانى در«اقيانوس آرام»

عليرضا طبايى كه شاعران زيادى را به زبان فارسى معرفى كرده، امروز74 ساله مى شود

شاعرى كه با «شعرى براى ويتنام» جهانى شد

به كارگيرى  منــع  قانون  آتــش  كمالى-  حامد 
بازنشستگان بعيد اســت به اين زودى ها خاموش 
شــود، چون حالا به يكــى از مطالبات اصلى مردم 
تبديل شده و با جديت خاص اخبار آن را رهگيرى 
مى كنند. قانونى كه جوان هاى دهه شــصتى و تازه 
فارغ التحصيل شد ه هاى دهه هفتادى را كمى اميدوار 
كرده كه بالاخره ســر يك شغل درست و حسابى 
خواهند رفت و ديگر قرار نيســت بــه كاركردن با 
ماشين در اسنپ و تپ سى و امثالهم فكر كنند. پاى 
اين قانون از همان روز اول به فضاى مجازى كشيده و 
به اهرم فشارى براى مديران بازنشسته اى كه دوست 
نداشتند بروند تبديل شــد. كلى هم هشتگ هاى 
مختلف برايش ســاختند كه هنوز بعد از گذشت 
يكى دو ماه از تصويــب قانون منع به كارگيرى در 
مجلس، جزو ترندهاى توييتر و اينســتاگرام است. 
صحبت هاى ديروز رهبرى درباره اين قانون در درس 
خارج فقه شان، دوباره بحث بازنشسته ها را به صدر 
فضاى مجازى برگرداند. در اين گزارش ما هم نگاهى 
انداخته ايم به همه اتفاقاتى كــه از روز اول تا امروز 
براى قانون منع به كارگيرى بازنشستگان در فضاى 

مجازى افتاده است.

#عاشقان_خدمت!
ماجرا از 24 آبان همين امسال شروع شد. روزى كه 
مجلس برخلاف توقع همه، قانون منع به كارگيرى 
بازنشستگان را تصويب و دستورالعمل اجرايش را به 
همه سازمان ها و نهادهايى كه دولتى و شبه دولتى 
بودند، فرســتاد و تأكيد كرد كه بازنشسته هايتان 
كمتر از يك ماه فرصت دارند كه بروند و جايشــان 
را به نيروهاى تازه نفس جوان بدهند. البته احسان 
قاضــى زاده هاشــمى، نماينده مــردم فريمان در 
مجلــس، از چند روز قبل وعــده داده بود كه اين 
قانــون را مى خواهند به صحن علنى ببرند و مفاد 
آن هم به اطلاع مردم رسيده بود. يكى از بندهايى 
كه مديران را اســتثنا مى كرد، اين بود كه جانباز 
50درصد و بالاتر باشــند. خيلى طول نكشيد كه 
مديران دولتى كه دوســت نداشــتند ميزشان را 
به اين راحتى ها از دســت بدهنــد، افتادند دنبال 
بالابردن درصد جانبازيشان يا پيدا كردن مداركى 
كه نشان بدهند در جبهه گلوله اى، تركشى، چيزى 
نصيبشان شده است. تنها اسمى هم كه اين وسط 
لو رفت نام مهدى تاج، رئيس فدراســيون فوتبال 
بود كه گويــا آخرين درصد جانبازى اش 45 بوده، 
ولى خودش ادعــا مى كرد كه 52 درصد جانبازى 
دارد. همين اظهارنظر موجب شــد كه انتقادهاى 
گســترده اى به خاطر اين رفتار مديران در فضاى 
مجازى راه بيفتد. موج اول هم شوخى هاى به ظاهر 

جدى اى بود كه با تاج مى كردند:
«مهدى تاج پنج درصد جانبازى داشــت، دو سال 
پيش با تكميل مدارك درصد جانبازى اش شــد 
33 درصد،امســال با تكميل بيشتر پرونده درصد 
جانبازى شد 52 درصد. واقعاً مى ترسم سال ديگه 
يه كم ديگه مدارك تكميلى رو  كنه و به مقام شامخ 

شهادت نائل بشه».
«مديــر كل بنياد شــهيد گفته درصــد جانبازى 
كلاً مضربى از پنجه، چطــور آقاى تاج 52 درصد 
جانبازى داره؟ فك كنم ســر آخرين دفاعياتش از 
كى روش يكى انتقاد خفيف كرده تركشاش ايشون 

رو گرفته»!
بعــد از بالا گرفتن انتقادهاى مــردم از اين رفتار، 
مهدى تاج در گفت وگو با رسانه هاى مختلف اظهار 
داشــت كه خيلى قبل تر از ماجراى قانون منع به 
كارگيرى مداركش را براى افزايش درصد جانبازى 
به بنياد جانبازان داده است. موضوعى كه مديران 

بنياد هم آن را تلويحاً تأييد كردند. 
مــوج دوم انتقادها بــه ماجــراى افزايش درصد 
جانبــازى، دامــن مديرانى را گرفت كه تشــت 
رسوايى شــان به زمين افتاده بود. كاربران فضاى 
مجازى خيلى تلخ و گزنــده و بى پروا اين مديران 

را نواختند: 
«بــراى اينكه تن بــه قانون ندهند و بازنشســته 
نشوند، دست به هر كارى مى زنند. درصد جانبازى 
مى ســازند؛ درحالى كه هفتــه پيش طلب پول از 
دولــت مى كردنــد، حالا ادعــاى خصوصى بودن 
مى كنند و حتى مدعى هســتند بازخريد شده اند، 
پس بازنشسته حساب نمى شوند. يكجورهايى شوق 
خدمت انگار توجيهى است براى فريبكارى و دروغ 

گفتن!»
«به هر مديــر نزديك بازنشســتگى زنگ ميزنى 
مخالف افزايش درصد جانبازى هستن و اين كار رو 
خلاف ميدونه و معتقده بايد برخورد قاطع صورت 
بگيره! حتماً اونايى هم كه پاشنه در بنياد شهيد رو 
از جا درآوردن براى اينكه جانبازيشون به 50 درصد 

برسه ما معموليها هستيم »!
«شــيفتگان خدمت ديروز، امروز شــدن تشنگان 
قدرت و براى موندن بيشتر پشت ميزشون ادعاى 

جانبازى بالاى 50 درصد مى كنن»!
ايــن موضــوع اين قــدر داغ و جنجالى شــد كه 
نماينده هاى مجلس يكى پس از ديگرى مصاحبه 

مى كردند و از بنياد شــهيد مى خواســتند كه زير 
فشارهاى بعضى از اين مديران بانفوذ كمر خم نكند 
و تن به پرونده سازى ندهد. مسئولان بنياد شهيد 
هم البته به مردم اطمينان دادند كه به هيچ مديرى 
درصد جانبازى اعطا نمى كنند كه تا ابد پشت ميز 

رياستش بماند.

#بدون_استثنا
تا امروز يكى از پرتكرارترين هشــتگ هايى كه در 
توييتر و بقيه شبكه هاى اجتماعى دست به دست 
شده، همين است. اينكه چرا كاربران به اين هشتگ 
روى آوردند و آن را در كسرى از ثانيه ترند كردند، 
به اتفاقاتى برمى گردد كه داشت در وزارت بهداشت 
و سازمان صدا و سيما مى افتاد. اتفاقاتى كه بيشتر 
به دور زدن قانون شــبيه بود و هست. سيد حسن 
قاضى زاده هاشــمى، وزير بهداشت، براى 3 معاون 
بازنشسته اش با لطايف الحيلى مجوزهايى را اخذ و 
آن ها را از قانون مســتثنا كرد. محمدهادى ايازى، 
معاون اجتماعى، ســيدعلى صدرالسادات، معاون 
توســعه مديريت و منابع و حسن امين لو، مشاور 
وزير بهداشــت. از آن طرف خبرهاى خوبى هم از 
صدا و ســيما به گوش نمى رسيد و مى گفتند كه 
برخى از مديران بازنشسته اين سازمان دارند دوباره 
ابقا مى شــوند. خبرى كه مهدى يامين پور هم آن 

را تأييد كرد. 
چراغ اول انتقاد به اين اتفاقات را هم وزير ارتباطات 
روشــن كرد و در توييترش نوشت: «يعنى آن قدر 
پســت و مقام براى برخى ارزش دارد كه اين گونه 
مقابل اجراى بدون استثناى قانون بايستند و اميد 
را در جوانان خشــك كنند؟ خيالتان راحت، اين 
جوانان هموطن شما هستند. ديگر دوران تافته جدا 

بافته بودن تمام شده، بياييد اين بار يك كار براى 
مردم بكنيد. آنقدر هم كه فكر مى كنيد، ســخت 

نيست»!
كاربــران فضاى مجــازى هم كه از ايــن اتفاقات 
خونشــان به جوش آمده بود، خيلى سريع شروع 
كردند به واكنش نشــان دادن و پرسيدن از وزير 
بهداشــت كه چرا براى نگه داشــتن چند معاون 
بازنشسته اين قدر بالا و پايين مى پرند و خودشان را 

به آب و آتش مى زنند: 
«آيا كار اين وزارتخانه بدون اين افراد لنگ مى ماند؟ 
و يا در يك كشــور 80 ميليون نفرى كه چندين 
ميليون جوان مســتعد، تحصيل كــرده و آماده به 
كار دارد، ســه نيروى جوان تر براى اين پســت ها 
پيدا نمى شــد كه آقاى وزير براى نگه داشتن آن ها 

خودش را به آب و آتش مى زند»؟ 
«اين قدر اســتثنا، تبصره، ماده و رفيق بازى بر سر 
راه اجــراى قانون منع به كارگيرى بازنشســتگان 
گذاشــته اند كه عملاً بود و نبود آن بى معنى شده 
است. با اين شرايط فقط عده اى از مديران بى ادعا 
رفتند و مديران بى كفايت پر ادعا همچنان بر سر 

كار هستند، قانون بايد بدون استثنا اجرا شود».
«بيــش و پيــش از معاونان وزيرى كه مشــمول 
قانون منع به كارگيرى بازنشســتگان هســتند و 
كنار نرفته اند، بايد وزيرانى را كه بر ماندن مديران 

پايين دستى اصرار ورزيده اند، مؤاخذه كرد»!
رئيس صدا و سيما هم كه خودش گويا در جوانى و 
زير 40 سالگى معاون وزيرى را تجربه كرده، از تيغ 
تيز انتقادات در امان نماند: «آقاى على عسگرى شما 
در 37 سالگى معاون وزير شديد؛ چرا امروز اصرار بر 

حفظ نيروهاى بازنشسته داريد»؟
بعضى  از كاربران هم وزارت كشور و عزل 11-12 

استاندار را كه پستشان خيلى مهم تر از مشاور يك 
وزير اســت، چماق كردند و بر ســر وزير بهداشت 
كوبيدند و نوشــتند: «وزارت كشور 15 استاندار را 
بدون بهانه گيرى تغيير داد ولى وزير بهداشت حتى 
براى غيرتخصصى ترين معاونتش و يا مشاورش هم 

رفته حكم حكومتى گرفته».

#نهادهاى_حكومتى_استثنا_شده!
البته بعضى ها هم كه مى خواســتند از آب گل آلود 
ماهى بگيرند و دور زدن هاى قانون توسط دولتى ها 
را پنهان كنند و نشان بدهند كه آن ها هيچ ريگى 
به كفششان نيســت و تمام و كمال قانون را اجرا 
مى كنند، اين شايعه را مطرح كردند كه نهادهاى 
وابســته به رهبرى بازنشســته ها را همچنان به 
كار مى گيرند. خيلى طول نكشــيد كه احســان 
قاضى زاده هاشمى، نماينده مجلس، استثنا شدن 
نهادهاى منســوب به رهبرى را از بيخ و بن غلط 
دانســت و گفت: در بنياد مستضعفان كه زير نظر 
رهبرى فعاليت مى كند، قانون تمام و كمال در حال 
اجراســت. چند روز بعد هم در توييترش از فتاح، 
رئيس كميته امداد، به خاطر اجراى قانون تشــكر 
كرد و نوشت: «در 2 روز گذشته از آقايان رحمانى 
فضلى، وزير كشــور و فتاح، رئيــس كميته امداد 
حضورى تشكر كردم، زيرا قانون منع به كارگيرى 
بازنشستگان را به طور كامل در دستگاهشان اجرا 
كردند و دنبال مســتثنا كردن برخى افراد و مجوز 

گرفتن براى آن ها نبودند».

#جوان گرايى_رانتى
اوضاع فضاى مجازى بعد از حاشــيه  هاى پرشمار 
روزهاى اول تصويب، آرام بود و كاربران در فضاى 
مجازى هر از گاهى انتقــادى مى كردند، تا اينكه 
خبر رسيد در يكى دو اداره آقاى مدير بازنشسته، 
راضى شده كه ميزش را رها كند، اما پسر، داماد يا 
بقيه اقوام را به جاى خودش در آن اداره به عنوان 
سرپرســت منصوب كرده اســت. سرپرست هايى 
كه تجربه نشــان داده خيلى زود برايشــان حكم 
مديريت مى خورد. اين خبرهــا فضاى مجازى را 
ملتهب و مردم را نسبت به قانون منع به كارگيرى 
بازنشســتگان بدبين كرد: «حكايــت اين روزهاى 
اجراى قانون منع به كارگيرى بازنشســتگان اين 

است: خطر نفوذ اقوام بازنشستگان!»
جوان گرايى اى كه در حال تبديل شــدن به پسر و 
دامادگرايى بود، سوژه فعالان فضاى مجازى شد و 
مدام به مجلس اخطار دادند كه نگذارند اين اتفاق 

بيفتد: 
«جوان گرايى رانتى، جايگزين مديرانِ بازنشسته»!

« جوانگرايــى يا روى كار آمدن جوانان پرشــمار 
فاميل. مسئله اين است»!

« قانــون منع به كارگيرى بازنشســتگان به خوبى 
درحــال اجراســت. جوانگرايى با بــه كارگيرى 

جوان هاى فاميل! دامادها چه شانسى آورده اند»!
يك عده از كاربران هم با خواهش و تمنا از مجلس 
درخواســت كردند كه قيد اين قانون را بزنند و آن 
را لغو كنند، چون: «ولى اين قانون منع به كارگيرى 
بازنشســتگان رو لغو كنن 3 هيچ به نفع مملكته 
چون با اجرايى شــدنش آقازاده ها جــاى ابوى و 

اباالزوجه و عمو و دايى رو مى گيرند».

مرورى بر روايتى مجازى از قانون «منع به كارگيرى بازنشستگان در پست هاى مديريتى»

جاى اين قانون خالى بود

مراسم  در  فرزندش  سروش»   » را  اين  هستم»...  عقب  كارها  از  سال   10»
بزرگداشتش گفت و البته معنى اش اين نيست كه استاد «غلامحسين يوسفى» 
به  را  از كارها  زيادى  با آن جديت و تلاش مثال زدنى در كارش، بخش 
اندازه 10 سال پشت گوش انداخته و از آنچه بايد، عقب مانده است. دكتر 
«غلامحسين يوسفى» به گواهى شاگردان و همكارانش، جورى به تحقيق و 
تصحيح در متون ادبيات فارسى نگاه مى كرد كه با وجود ارائه آثار ماندگار و 
ارزشمند در اين حوزه، باز هم احساس مى كرد هنوز دست كم 10 سال كارِ 
انجام نداده پيش رويش دارد و بايد بيشتر بكاود، بنويسد و....  پيشاپيش از 
روح بزرگوار «غلامحسين يوسفى» پوزش مى طلبيم اگر اين گزارش و سبك و 
سياق نوشتارى و غلط نويسى هايش، ممكن است فرسنگ ها با آنچه استاد بر 
آن پاى مى فشرد فاصله داشته باشد. اين را هم كه در اين مطلب، مستقيم 
نمى رويم سراغ حوزه خيلى تخصصى فعاليت هاى «غلامحسين يوسفى» مانند 
تصحيح قابوس نامه و...، طرفداران و شاگردانش 
حساب  به  بگذارند  و  ببخشايند  ما  بر 
حوصله فست فودى ما و مخاطبان 
و  دل  و  سواد  شايد  كه  امروزى 
دماغ وارد شدن به مقولات خيلى 
ماجرا  نداريم! ظاهر  را  تخصصى 
مثل زندگينامه هاى ديگر است. 
يعنى سال 1306 در مشهد به 
دنيا مى آيد، در همين شهر دوره 
ابتدايى و متوسطه را مى خواند و 
بعد هم در 21 سالگى چون هنوز 
دانشگاه فردوسى مشهد راه اندازى 
نشده، براى ادامه تحصيل به تهران 
مى رود تا در دانشسراى عالى 
ليسانس رشته زبان و ادبيات 
فارسى را بگيرد. 4 سال بعد 

و در دبيرستان هاى ...

روايتى درباره «مژگان روستايى» كه سال ها پيش همراه همسرش به جزيره هنگام رفت و شغل عجيبى را ايجاد كرد

10كارآفرينى با پرورش كروكوديل! كارآفرينى با پرورش كروكوديل! 

پــاى موضوع قانون منع بــه كارگيرى 
بازنشستگان به جلســه درس خارج از 
فقه ديروز رهبرى باز شــد و ايشــان از 
اين قانون حمايت كردنــد و گفتند: از 
آن قوانينى اســت كه ما به آن احتياج 
داشتيم، جايش هم خالى بود. فيلم اين 

صحبت ها جزو داغ هاى مجازى شد.
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يادداشت

بازنشستگى مديران و يك سؤال
ايــن روزها بحــث كنار رفتن مديران بازنشســته داغ اســت. همه 
همنســلان من هــم قاعدتاً مدافــع اين قانون هســتند. اما آيا اين 
قانون مفيد و درســت اســت؟ شــايد در مورد نيروهــاى معمولى 
با توانمندى هاى عادى كشــور اين قاعده درســت به نظر بيايد اما 
بى شــك در مورد برجســتگان و نخبگان صادق نيست. من به هيچ 
وجه نمى توانم بپذيرم كه مثلاً اســتاد مرتضى فرهادى مردم شناس 
برجسته كشــور كه عمرى تجربه اندوخته است به خاطر يك قانون 
نتواند در دانشــگاه كار كند. در مديريت ها هم قصه همين اســت. 
بسيارند آدم هايى كه عمرى تجربه اندوخته اند و تازه در سن پختگى 
قــرار گرفته اند و مى توانند خدمتى بكنند و بايد بنا بر اين قانون تازه 

حذف شوند.
 اگر قانونى درســت باشــد بايد همه جا صادق و درســت باشد، اما 
بســيارند نمونه هايى كه هر كدام از ما به آن ها توجه كنيم متوجه 
مى شــويم كه اين قانون مبناى درســتى ندارد. فرض كنيد سردار 
عزيز حسين همدانى شهيد نمى شــد و مى ماند. آيا بايد بنابر قانون 
بازنشستگى از فرماندهى ارشــد كنار گذاشته مى شد؟ بنابراين بايد 
يك نظام كارآمد و نو براى ارزيابى مديران ارشــد طراحى شــود تا 
بتواند اين مديران را مدام تحت نظر داشــته باشد و اجازه ندهد كه 
مديران ناكارآمد با لابى ها و روابطشــان در مهم ترين سطوح حضور 
داشته باشــند. اما نمى شود به خاطر يك مصلحت، قانونى بر خلاف 
عقل تصويب كنيم. مديران ناكارآمد و فاســد بايد تصفيه شــوند و 
نبايد اين تصفيه به خاطر ملاحظات و رودربايســتى هاى ما با اســم 

ديگرى انجام شود. 
هيچ كس حرفى نمى زند اما واقعيت اين اســت كه ما جوان تر ها اميد 
داريــم از اين نمد كلاهى هــم به ما برســد و بزرگ ترها هم البته 
مشــكلات خودشــان را دارند. به نظرم اين راه حل بحران مديريت 
در كشــور نيست. مديران ارشد بايد بازخواست شوند و سازمان هاى 

نظارتى بايد كار درست بخواهند. 
هر ســازمانى بايد مديران جوان در ســطوح مختلف داشته باشد و 
تربيت مدير جوان، بايد يكى از شــرح وظايف مديران با سابقه باشد. 

هر مشكلى راه حلى دارد اما اين راهش نيست.
من هم اصرار ندارم كه هر چه گفته ام درست ترين حرف است، ولى 
از شما دعوت مى كنم كه به اين جنبه هم فكر كنيد. يك سنت غلط 

اگر گذاشته شد، اصلاحش خيلى كار خواهد برد.

 على محمد مؤدب

اشاره: اين يادداشت بيستم آبان ماه در ستون كليدها در صفحه ايستگاه 
روزنامه قدس منتشر شده بود و حالا به بهانه داغ شدن بحث قانون «منع 

به كارگيرى بازنشستگان در پست هاى مديريتى» بازنشر مى شود.

فيلم داغ
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حاشيه

همه چيز درباره تمساح هاى پوزه كوتاهى
 كه تنها در سيستان و بلوچستان زيست مى كنند

اژدهايى به نام گاندو 
فاطمه روحانى: «گاندو» واژه اى بلوچى است كه براى «تمساح مردابى» 
يا «تمساح پوزه كوتاه» استفاده مى شود. اين واژه در زبان محلى به معنى 
حيوانى اســت كه روى شكمش مى خزد. مردم محلى به گاندوها احترام 
مى گذارند. به باور آن ها، هر جا گاندو هســت، آب و زندگى هم هســت. 
اهالى سيستان و بلوچستان، گاندو را مايه بركت مى دانند و داستان هاى 
فراوانى از همزيستى آن ها با كشاورزان و روستايى ها بلدند. آن ها هيچ وقت 
گاندوها را نمى رانند و به آن ها شليك نمى كنند. اين رفتارى است كه در 
هيچ جاى ديگر ايران نظير ندارد. «باهوكلات» هم شكل هيچ جاى ديگر 
ايران نيست؛ طبيعتى منحصر به فرد از درآميختگى كوه و دشت و دريا، 
و باد و خاك و گرما؛ منطقه اى كمتر ديده شــده در جنوب شرقى ترين 
بخش ايران؛ جايى كه حوزه تمدنى ساحل نشينان عمان(مكران) به حوزه 
تمدنى بلوچستان پيوند مى خورد؛ نوارى مرزى كه بين مرزهاى پاكستان و 
رودخانه سرباز محدود است. اين منطقه هم مثل جانور منحصر به فردش، 

از چشم طبيعت گردها دور مانده است. 

 گاندوها، محتاط و خجالتى
طبق آخرين سرشــمارى در سال 92، جمعيت گاندوهاى ايران بيش از 
500 گاندو تخمين زده شــده اســت، ولى 340 تمساح رويت و شمرده 
شده است كه اين تعداد شامل گاندوهاى موجود در زيستگاه هاى طبيعى 

و مصنوعى است.
گاندوهاى باهوكلات، محتاط و خجالتى هســتند. حضور غريبه ها، اين 
جانوران سنگين را تا عمق آب هاى گل آلود، عقب مى راند. براى همين، 
حتى در ســال هاى اخير، كمتر عكس و مستندى از گاندوها وجود دارد. 
ايــن مطلب اما اطلاعات كاملى از جانور و نحوه زندگى اش در اختيارتان 

قرار مى دهد.
گاندوها در ايران، دو و نيم تا ســه متر طول دارند. قوى ترين عضو دفاعى 
آن ها، دمشان است. آن ها به محض احساس خطر و يا حضور مزاحم، در 
آب فرو رفته و مخفى مى شــوند، اما براى تنفس بايد به زودى به سطح 

آب برگردند.

 شكارچيان تيزبين شب 
گاندوها عموما شب ها شكار مى كنند و در طول روز بيشتر اوقات در حال 
استراحت و چرت زدن هستند. به علت ساختمان خاص آرواره ها، گاندوها 
قدرت جويدن ندارند. آن ها شــكارهاى كوچك را مى بلعند و شكارهاى 
بزرگ را مدتى زير آب يا آفتاب نگه مى دارند، سپس با تكان هاى سريع، 
آن را تكه تكه كرده و مى بلعند. گاندوها با وجود جثه بزرگشــان، هر روز 
فقط يك و نيم تا دو كيلوگرم گوشت مى خورند. آن ها به علت وجود بافت 
چربى در قسمت دم مى توانند ماه ها از اين ذخيره غذايى استفاده كنند. 
البته علاوه بر اين هم در صورت پايان يافتن اين ذخيره چربى مى تواند تا 

هفت ماه نيز از گل و لاى مرداب ها تغذيه كند.
كوچ كردن و فرورفتن در كانال هاى عميق به طول 12 تا 15متر در كنار 
رودخانه ها و بركه ها، از تمهيدهاى اين جانور براى فرار از اثرات خشكسالى 

است.

 تونل زنى براى فرار از گرما 
يك پرده عرضى داخل چشــم تمساح وجود دارد كه براى حضور در زير 
آب مفيد است. اين پرده عرضى به عنوان پلك سوم تمساح مطرح است. 
گاندو قوى ترين پا را در ميان همه تمساح ها دارد. اين ويژگى به خاطر آن 
اســت كه بيشترين راهپيمايى روى زمين را دارد. اين ويژگى يك تغيير 
تكاملى است، زيرا منابع آبى كم و پراكنده گاندو را مجبور كرده كه براى 
دستيابى به منابع آبى جديد مسيرهاى خشكى را راهپيمايى كنند و چون 
بيشــترين تكيه براى راه رفتن بر روى پاى عقبى است، پاى عقبى آن ها 
قوى تر اســت. بنابراين گاندو در ميان 24 گونه تمساح از لحاظ داشتن 

پاهاى قوى شاخص است.
تمســاح هاى باهوكلات براى مقابله با گرمــا و يافتن جايى خنك تر به 
تونل زنى مى پردازند. طول اين تونل ها حدود 6 متر اســت كه يك يا دو 

تمساح در آن ها وجود دارد.

 شانس بقا، تنها يك درصد
سن توليد مثل گاندوها در جنس ماده در 6 تا 8 سالگى است. جفت گيرى 
از اواخر اسفندماه شروع مى شود و تا ارديبهشت ماه مرحله لانه سازى اتفاق 
مى افتد. تخم گذارى تمســاح ها در اواخر ارديبهشت ماه است. اواخر خرداد و 
تيرماه نيز زمان خروج تخم تمساح ها است. به طور متوسط 20 تا 30 تخم 
از هر گاندو انتظار مى رود. شــانس بقا از هر 100 تخم تا بلوغ يكى است و 
به عبارتى اگر در يك لانه 25 تخم وجود داشــته باشد، ممكن است حتى 
يك گاندو هم به سن بلوغ نرسد. پرندگان، بزمچه ها، روباه، شغال، خدنگ و 
تمساح هاى بزرگ تهديد جدى براى تخم ها و نوزادان كاندو به حساب مى آيد.

گاندوهاى نوزاد «دندان تخم» دارند كه از آن براى شكستن تخم به هنگام 
تولد استفاده مى كند كه به تدريج اين دندان مى افتد. لارو ماهى و كليه 
دوزيستان غذاى نوزادان تمساح هستند. اندازه نوزاد گاندو 25 تا 30 سانت 

و وزن آن حدود 89 گرم است.

 چطور به زيستگاه گاندوها سفر كنيم؟ 
براى تماشاى گاندوها بايد به منطقه باهوكلات سفر كنيد. براى رسيدن 
به باهو كلات، ابتدا بايد به زاهدان برويد، ســپس از زاهدان به خاش و از 
خاش به ايرانشــهر. تا اينجاى كار، شما در محور زاهدان به چابهار سفر 
كرده ايد. از زاهدان تا ايرانشهر بيش از 320 كيلومتر راه است. از ايرانشهر 
بايد مسيرتان را به سمت شهر «سرباز» كج كنيد. از ايرانشهر تا سرباز 95 
كيلومتر است. 65 كيلومتر پايين تر از شهر سرباز، شهر كوچك «راسك» 
قرار دارد كه در حاشــيه منطقه حفاظت شده باهو كلات است. اينجا در 
تمام رودخانه ها و بركه هاى منطقه، احتمال ديده شدن گاندو وجود دارد. 

  داســتان شــكل گيرى مزرعه پرورش 
كروكوديل از كجا آغاز شد؟

همه چيز از عشق و علاقه من به حيوانات آغاز شد. 
من متولد سال 1362 هستم. از سال هاى كودكى 
به حيوانات علاقه داشتم و از اين كه با آن ها وقت 
بگذرانم، لــذت مى بردم. با قورباغــه و مارمولك 

همبازى بودم و از مار و عقرب نمى ترسيدم. 
علاقه مندى پــدرم به طبيعت به اين روحيه جان 
بيشــترى  بخشــيد تا جايى كه به عشــق درس 
زيست شناسى، براى مقطع دبيرستان رشته علوم 
تجربــى را انتخاب كردم. بعد هم با همين نگاه در 
دانشگاه به سراغ جانورشناسى رفتم. بعد از دانشگاه 
با همسرم آشنا شدم. سال 1383 مراسم ازدواج مان 
را جشــن گرفتيم و زندگى مشــترك مان را آغاز 
كرديم. من و همســرم پيش از آن، كارمند بوديم. 
من در شــركت پتروشيمى اهواز و در حوزه توليد 
مواد بيولوژيكى و همسرم در يك شركت خدمات 
رايانه اى مشــغول به كار بود. پس از مدتى هم به 
تهران نقل مكان كرديم. با اين حال همواره يك رويا 

داشتيم؛ روياى كار مستقل و البته توليدى. 
دلمان مى خواست كارى را شروع كنيم كه آينده 
داشــته باشد و وقتى چند ســال بعد به گذشته 
خودمان نگاه مى كنيــم، از عمرى كه صرف آن 
كرده ايم، راضى باشــيم. تصميم گرفتيم كارى را 
شروع كنيم كه توليدى باشد. تاكيدمان روى توليد 
بود؛ توليدى كه مى توانســت در حوزه صنعتى يا 

كشاورزى باشد.

  چطور شــد كه پــرورش كروكوديل را 
انتخاب كرديد؟

عشــق به راه اندازى كســب و كار متفاوت، ما را 
به مطالعه دربــاره نحوه تكثير و پرورش جانوران 
ســوق داد. به كمك آموخته هايم در دانشــگاه، 
جانوران را مورد بررســى قرار داديم. فهرســت 
بلندبالايى از گونه هاى مختلف جانورى از حشرات 
گرفته تا آبزيان را بررســى كرديــم تا بتوانيم به 
گزينه اى مناسب دست پيدا كنيم. اما و اگرهاى 
پرورش حيواناتى مثل زنبور، شترمرغ، بوقلمون، 
اســب دريايى، خيار دريايى و ماهى را بررســى 
كرديم، اما از آن جايى كه مى خواستيم فعاليتى 
نو را دنبال كنيم، با تحقيقات وســيع در نهايت، 
پرورش كروكوديل و تكثير آن را انتخاب كرديم. 
تكثير كروكوديل از سخت ترين تكثيرها در بين 

خزندگان است.

  نترسيديد كه در انجام اين طرح شكست 
بخوريد؟

نگــران بوديم، اما اشــتياق هم داشــتيم. كارى 
كه داشــتيم شــروع مى كرديم در كشور سابقه 
نداشــت. خب طبيعى بود كه موانع زيادى پيش 
رويمان باشــد. به هر حال نخستين بارى بود كه 
در كشور كسانى تصميم گرفته بودند به پرورش 
كروكوديل بپردازند. طرح ما حتى براى بعضى ها 
خنده دار بود. در بسيارى از ادارات هم برخوردهاى 

نااميدكننده اى با ما مى شد. 

  ولى اين برخوردها نااميدتان نكرد.
نه. انسان ها همه مى دانند چه توانايى هايى دارند و 
با توجه به توانايى هايشان موقعيت هاى زندگى شان 
را انتخاب مى كنند. وقتى قرار باشد كار جديدى 
را شــروع كنيد، مى دانيد كه سختى هاى زيادى 
در پيش داريد. وقتى هم اولين كسى هستيد كه 
اين كار را در كشور انجام مى دهيد، بايد بدانيد كه 
پيگيرى ها و پيش بــردن برنامه ها براى آغاز كار، 
چند برابر حالت عادى زمان مى برد. اما حسن كار 
اين بود كه من تنها نبودم. مى دانســتم همسرم 

كنارم هست و مرا تنها نمى گذارد.

  همسرتان از ابتدا در راه اندازى مزرعه با 
شما همراه بود؟

چندماه اول خودم كارها را پيش بردم. من كارم را 
رها كرده بودم و به همين دليل فراغت بيشترى 
داشتم و مى توانستم حتى بحث هاى امكان سنجى 
و... را پيش ببرم. از آنجا كه نمى خواســتيم براى 
تأمين شرايط زيســتى كروكوديل ها، هزينه هاى 
اضافى بر كارمان تحميل شــود، «جزيره قشم» را 
انتخــاب كرديم، چون آن جا گرما و رطوبت مورد 
احتياج براى زيســت كروكوديل را داشت. براى 
راه اندازى مزرعه بايد ساكن قشم مى شديم. براى 
همين هم همسرم كارش را رها كرد و در كنار هم 

كار راه اندازى مزرعه را پيش برديم. 

  چقدر طول كشيد تا توانستيد مجوزهاى 
لازم را بگيريد؟

مى دانيد كه پروسه هاى ادارى چقدر خسته كننده 
و زمانبر اســت. از طرح ايده تــا راه اندازى مزرعه 
دو سه سال طول كشــيد. خوب مى دانستيم راه 
سختى در پيش داريم، اما اراده ما براى به نتيجه 
رساندن هدفى كه در سر مى پرورانديم، محكم بود. 
به همين خاطر خانه، ماشين، زمين و هر چه را كه 
داشتيم، فروختيم و با سرمايه اى كه توانسته بوديم 
جمع كنيم، كارمان را شروع كرديم. سال 1386 
شــركتى را به نام «نوآوران پويا كيميا قشم» ثبت 
كرديم كه مخفف آن مى شود «نوپك». اين شركت 
قرار بود مجرى «مزرعه و پارك پرورش كروكوديل 
نوپك قشم» باشد. با پيگيرى هاى فراوان توانستيم 
موافقت اصولى راه اندازى مزرعه را از اداره شيلات 
بگيريم. بعد هم مجبور بوديم در يكى از كشورهاى 
آسياى شرقى كه پرورش كروكوديل را به صورت 
جدى دنبــال مى كننــد، دوره اى آموزشــى را 
بگذرانيم. براى همين هم ابتداى ســال 1386 با 
هزينه اى معادل 40 هزار دلار راهى مالزى شديم. 
آن جا يك دوره آموزشــى را گذرانديم و در يكى 

از مراكز پرورش كروكوديل سه ماه هم كارورزى 
كرديم. بعد از گذراندن دوره آموزشى، تا اوايل سال 
87 هنوز درگير گرفتن مجوزها براى شــروع كار 
بوديم. زمان زيادى هم طول كشــيد. چون بايد 
منتظر مى مانديم تا دستورالعمل ها و آيين نامه ها 
نوشته شوند. درواقع هيچ زمينه و بسترى براى اين 
كار داخل كشور وجود نداشت. در همين فاصله، 
كار جانمايى مزرعه را هم شروع كرديم. البته كار 
انتخاب زمين و ساخت مزرعه هم بيشتر از دو سال 

طول كشيد. 

  و كار پرورش كروكوديل ها كى آغاز شد؟
زمســتان 1389 پس از ســاخت و آماده سازى 
مزرعــه، اولين محموله كروكوديل را وارد كرديم. 
با آمدن اين كروكوديل ها، پرورش كروكوديل در 
مزرعه نوپك در جزيره هنگام شــروع شد. دهم 
دى 89 بــود كه اولين محمولــه كروكوديل ها از 
مالزى به ايران رسيد؛ هشت سر كروكوديل پيش 
مولد و هفت ســر بچه كروكوديل. پيش مولدها 
نقش زادآورى دارند و بچه كروكوديل ها مناسب 
طرح هاى مطالعاتى هستند. كروكوديل هايى كه 
ما وارد كرديم از گونه «پروســوس» يا كروكوديل 
آب شور استراليايى است كه از مرغوب ترين نژاد 

كروكوديل هاست. 

  كروكوديل ها از چه تغذيه مى كنند؟
غذاى اين كروكوديل ها را عمدتاً ضايعات صنعت 
پرورش ماهى تشكيل مى دهد. هر چند مى شود 
آن ها را با ضايعات ديگر صنايع گوشتى هم تغذيه 

كرد.

  و چقدر طول مى كشــد تــا نوزادها به 
كروكوديل بالغ تبديل شوند؟ 

كروكوديل ها تخمگذار هستند. نوزاد كروكوديل 
وقتى از تخم بيرون مى آيد، معمولاً ســه ســال 

طول مى كشد تا به اندازه اى برسد كه براى كشتار 
مناسب باشد.

  پس كروكوديل هاى شــما هم به سن 
كشتار رسيده اند.

مزرعه ما يك مزرعه تكثير و پرورش كروكوديل 
است و توليد پوســت و محصولات كروكوديل را 
ندارد. ما كروكوديل هــا را پرورش مى دهيم و به 
باغ وحش ها و مراكز حيات وحش كشــور منتقل 
مى كنيــم. در دنيا، به دو شــكل از كروكوديل ها 
استفاده مى شــود؛ يكى گردشــگرى و ديگرى 
توليدى. در ايران هم همين استفاده از اين گونه 
صــورت مى گيرد. ما هم در زمينه فروش زنده به 

باغ وحش ها و نمايشگاه ها فعاليم.

  اما استفاده از گوشت كروكوديل در دنيا 
مرسوم است.

بله. در دنيا هم از گوشــت كروكوديل ها استفاده 
مى شــود و هم از پوست آن ها. حتى كشورهايى 
مثل اســتراليا، مالزى، تايلند، آمريكا، و برزيل از 
گوشت آن استفاده تجارى مى كنند، اما در ايران 

تنها از پوست آن ها استفاده مى شود. 

  پوســت كروكوديل ها چطور براى بازار 
آماده مى شود؟

خــب اين يك عمل دباغى اســت كــه من هم 
اطلاعــات زيادى از آن نــدارم، اما تا پيش از اين 
كشورهاى توليد كننده پوست كروكوديل، براى 
تبديل آن به چرم، ناچار بودند آن را به كشورهاى 
اروپايى بفرستند، اما در ايران خوشبختانه بعد از آن 
كه ما مزرعه پرورش كروكوديل را در جزيره هنگام 
راه انداختيم، امكان دباغى پوست كروكوديل در 
چرمشهر ورامين هم فراهم شده و الان ديگر نيازى 

نيست تا اين پوست ها به اروپا فرستاده شود.

  مى خواهم يك ســوال تكرارى بپرسم. 
واقعا سر و كله زدن با كروكوديل ها براى شما 

سخت نيست؟
نه. چرا ســخت باشــد؟ من ديگر حســابى به 

كروكوديل ها عادت كرده ام.

  به هر حال يك خانم مهندس جوان، از 
تهران مى آيد به جنوب كشور تا كروكوديل 
پرورش بدهد. قبول كنيد كه اين وضعيت 

دور از انتظار است.
ايــن كــه مشــغول بــودن خانم هــا در برخى 
شــغل ها عجيب به نظر مى رسد، دليلش همان 

دســته بندى هاى خودمان اســت. از اول مشاغل 
را دســته بندى كرده ايم. در حالى كه اين كار يا 
كارهايى از اين دســت در توان همه اســت و زن 

و مرد هم ندارد.

  حتى با وجود داشتن يك دختر خردسال؟
بله. خانم هاى زيادى هستند كه هم فضاى داخلى 
خانواده شان را اداره مى كنند و هم به فعاليت هاى 
بيرون از خانه مشغول هستند. خدا را شكر، دخترم 
حيوانات را خيلى دوست دارد و اميدوارم در آينده 
به اين شــغل علاقمند باشد. البته اين فقط يك 
اميــدوارى اســت. او قطعاً حــق دارد راه دلخواه 

خودش را براى زندگى اش انتخاب كند. 

  كروكوديل هاى مزرعه شــما، حالا چه 
وضعيتى دارند؟ 

خب حالا آن هشــت سر كروكوديل به 150 سر 
كروكوديل تبديل شــده اند. آن هم از كروكوديل  
26 ســاله با 4 متر طول بگيريد تا نوزاد هاى 40 
سانتى مترى. ما علاوه بر مزرعه، سال 90، پاركى 
را به وســعت 2 هزار متر هم راه اندازى كرديم و 
مسافران نوروزى و گردشگران كه كم  كم متوجه 
وجود كروكوديل ها در مزرعه ما شده بودند، براى 
بازديــد به آنجا مى آمدند. بعــد از آن هم بخش 
گردشــگرى مجموعه با عنوان «پارك كروكوديل 
نوپك قشم» با 20 سر كروكوديل در جزيره قشم 
راه اندازى شد. استقبال مردم از پارك كروكوديل ها 
بى نظير اســت. با گشايش پارك كروكوديل ها در 
منطقه آزاد قشم، توانسته ايم خوشبختانه رضايت 
بازديدكنندگان را تأميــن كنيم. به هر حال اين 
مركز تنها جاذبه گردشگرى قشم است كه توسط 
بخش خصوصى احداث شــده و به دليل جاذبه 
عجيب جانورى كه دارد، در كشور بى نظير است. 
بماند كه كروكوديل ها اساسا جذاب هستند. اين 
خزندگان بازماندگان دوران دايناسورها هستند و 
چون بومى ايران هم نيســتند، طبيعى است كه 

ديدنشان براى گردشگران اهميت دارد. 

  حالا چه افقى را در برابرتان مى بينيد؟ 
ما از همان ابتدا يك دوره 10 ساله براى صادرات 
در نظر گرفته بوديم. يعنــى در همان طرح هاى 
اوليــه كه براى گرفتن مجوز به اداره هاى مربوطه 
ارائه شده، اين افق لحاظ شده. طرح ما در سال 89 
به مرحله بهره بردارى رسيد و پيش بينى مى كنيم 
كه تا دو سال ديگر به صادرات برسيم. اين موفقيت 
بيشــتر از اين جهت دلنشين تر مى شود كه براى 
بيشــتر از 20 نفر شرايط شــغلى فراهم كرده و 
درآمدزايى داشته است. ما به جاى آن كه به فكر 
فعاليت ديگرى باشــيم، تلاش مى كنيم با صرف 
كردن سود مجموعه در بخش هاى مختلف آن، به 
رشد و شكوفايى مزرعه و پارك كروكوديل هايشان 
كمك كنيم. ما همواره در حال توسعه طرحمان 
هســتيم. بماند كه حالا مزرعه ما به عنوان منبع 
اطلاعاتى جانورشناســى در زمينه كروكوديل در 

كشور شناخته مى شود.

آنچه مى خوانيد

عشــق به راه اندازى كســب و كار 
متفــاوت، مــا را به مطالعــه درباره 
پرورش جانوران سوق داد. به كمك 
آموخته هايم در دانشگاه، جانوران 
را مــورد بررســى قــرار داديــم. 
فهرســت بلندبالايــى از گونه هاى 
مختلف از حشرات گرفته تا آبزيان 
را بررســى كرديــم تــا بتوانيم به 

گزينه اى مناسب دست پيدا كنيم
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روايتى درباره «مژگان روستايى» كه 
سال ها پيش همراه همسرش

به جزيره هنگام رفت 
و شغل عجيبى را ايجاد كرد

كارآفرينى  با
پرورش كروكوديل! 

 مردم/ حسين رســول زاده  مهندس مژگان روستايى، 35 سال 
دارد و كارشناس جانورشناسى اســت. او با همسر و دخترش در 
جزيره هنــگام در يك مزرعه بزرگ زندگى مى كند. همســرش، 
بهروز ســالاروند كارشناس رايانه است. مزرعه آن ها با تعريفى كه 
ما از مزرعه در ذهن داريم، فرق مى كنــد. آن ها در اين مزرعه به 
جاى آن كه گندم و جو و غلات ديگــر را بكارند، گونه اى خاص از 
جانوران را پرورش مى دهند؛ حيوانى عظيم الجثه، با دندان هاى تيز و 

آرواره هايى محكم كه به آسانى مى تواند دست و پاى انسان را خرد 
كند. مهندس مژگان روستايى، نخستين پرورش دهنده كروكوديل 
در ايران است؛ حيوانى كه نامش آنقدر جالب توجه هست كه باعث 
بشود او و مزرعه اش مورد توجه رسانه ها قرار بگيرند. براى همين هم 
مزرعه «نوپك» يكى از رسانه اى ترين مزرعه هاى ايران است و تا به 
حال گزارش هاى فراوانى از اين مزرعه در رسانه هاى مختلف جهان 

از آسوشيتدپرس تا پرس تى وى منعكس شده است.

پارك كروكوديل نوپك يكى از جاذبه هاى گردشــگرى اســتان 
هرمزگان اســت كــه در جزيره پهناور قشــم در مســير اتوبان 
خليج فــارس (7 كيلومترى قشــم-درگهان) قــرار دارد. پارك 
كروكوديل نوپك قشــم اولين و تنها پارك كروكوديل خاورميانه 
اســت. در اين مجموعه بيش از 100 ســر كروكوديل از نوزاد تا 
بزرگتريــن كروكوديل ايران زيســت مى كنند. البتــه علاوه بر 
كروكوديل هــا حيواناتى ماننــد ميمون، سوســمار، پرندگان و 
پستانداران ديگرى نيز در اين پارك نگهدارى مى شوند. اين پارك 
محيطى دلپذير، زيبا و امن براى ديدن حيوانات شــگفت انگيز و 

آشنايى با نحوه زندگى و خصوصيات آن هاست. در اين پارك، علاوه 
بر پرورش كروكوديل ها، تحقيقات جامعى در خصوص زندگى اين 
جاندار انجام مى گيرد و بازديدكنندگان اين مجموعه مى توانند با 
نحوه زيست كروكوديل ها و تخم گذارى و تولد بچه هايشان آشنا 
شوند و اطلاعات لازم را در خصوص اين جاندار از طريق راهنمايان 
مجرب كسب نمايند. مزرعه پرورش كروكوديل در 50 كيلومترى 
قشم در جزيره هنگام است. اين مجموعه به سبب ايده نوآورانه و 
ويژگى هاى منحصربه فردش عنوان كارآفرين برتر استان هرمزگان 

و كارآفرين برتر كشور را كسب نموده است.

به كروكوديل ها «ســلطان زره پوش آب هاى آرام» لقب داده اند. 
ســنگواره هاى كشف شده نشان مى دهد اين موجودات بيش از 
65 ميليون ســال است كه تغيير نيافته اند و به همين شكل بر 

روى كره زمين زندگى مى كنند. 
كروكوديل ها به طور تقريبى 80 سال عمر مى كنند. آن ها در 15 
سالگى شروع به تخم گذارى كرده و تا 60 سالگى سالى يك بار و 

هر بار حدود 30 تخم مى گذارند.
تمساح هم يكى از اعضاى خانواده كروكوديل هاست. اين دو جانور 
البته نقاط مشترك فراوانى با هم دارند. هر دو، هر جنبنده اى را 

كه بتوانند شكار مى كنند، از ماهى و لاك پشت گرفته تا ميمون  
و بوفالو. هردو حس بويايى و بينايى و شنوايى بسيار خوبى دارند، 
اما آن ها تفاوت هايى هم با هم دارند. مثلا از نظر ظاهرى در شكل 

فك با هم متفاوتند. 
از نظــر رفتارى نيــز تفاوت هاى مختصرى دارند. شــكل پوزه 
تمساح ها شبيه كفه بيل پهن اســت در صورتى كه شكل پوزه 
كروكوديل ها مثل يك عدد هشت فارسى باريك است. تمساح 
پوزه كوتاه، جانور بومى ايران اســت و در بخش هايى از جنوب 

سيستان و بلوچستان، زيست مى كند. 

كروكوديل با تمساح چه تفاوتى دارد؟ پارك كروكوديل كجاست؟ 
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همكارى «سمت» و دانشگاه رضوى 
در توليد علوم انسانى اسلامى

شبســتان: ســازمان مطالعه و تدوين كتب علوم انسانى دانشگاه ها 
(ســمت) و دانشــگاه علوم اســلامى رضوى با هــدف بهره گيرى از 
ظرفيت هــاى علمــى پژوهشــى دو طرف، در جلســه اى بــا حضور 
حجج اســلام «محمد ذبيحى»، سرپرست سازمان «سمت»، سيدحسن 
وحدتى شبيرى، رئيس دانشگاه علوم اسلامى رضوى و وحيد احمدى، 
مشــاور وزير علوم و رئيس مركز تحقيقات سياســت علمى كشور، در 

مشهد تفاهمنامه همكارى امضا كردند.

5 جلد از تفسير الميزان
به  زبان روسى منتشر شد

تســنيم: «عبدالكريم تاراس» محقق و مترجم روسى از انتشار پنج جلد 
نخست ترجمه تفســير الميزان به زبان روسى خبر داد كه كار آن 2 سال 
طول كشــيده اســت؛ اين اثر در نهايت 20 جلد خواهد شد. «عبدالكريم 
تــاراس چرنينكــو» از محققان مســلمان و مترجم آثار شــيعى به زبان 
روســى، نخســتين مترجم نهج البلاغه به زبان روسى اســت و علاوه بر 
نهج البلاغه، آثار ديگرى همچون صحيفه سجاديه و مختصر ميزان الحكمة 

شامل 7000 حديث معتبر شيعى را به زبان روسى ترجمه كرده است.

كتاب «اسلام و آسيب هاى اجتماعى» 
به بازار نشر آمد

فارس: كتــاب «اســلام و آســيب هاى اجتماعــى» با هــدف ارائه 
درس گفتارهاى اسلام و آســيب هاى اجتماعى، ترسيم خطوط فكرى 
اســلام در اين عرصه و فاصله گيرى از دانش اجتماعى سكولار، توسط 
انتشــارات دانشگاه شــاهد منتشر شــد. اين كتاب نتيجه 10 جلسه 
درس گفتار حجت الاســلام دكتر رضا غلامى در پژوهشكده مطالعات 
اسلامى آســيب هاى اجتماعى دانشــگاه شاهد اســت. اين كتاب از 
10 بخش و يك ضميمه به شــرح زير تشكيل شــده است: «واقعيت 
آسيب هاى اجتماعى در ايران» / «جامعه از ديدگاه اسلام» / «مؤلفه هاى 
جامعه اســلامى مطلوب» / «ريشه يابى آسيب هاى اجتماعى در جامعه 
اســلامى» / «تعاليم اسلامى و خشكاندن ريشه آسيب هاى اجتماعى» / 
«قانون و تربيت اجتماعى و نقش كليدى آن در مواجهه با آســيب هاى 
اجتماعى» / «اعتياد به مواد مخدر و نحوه مواجهه با آن» / «طلاق و نحوه 
مواجهه با آن» / «حاشيه نشينى و نحوه مواجهه با آن» / «تشويش افكار 
عمومــى در فضاى مجازى و نحوه مواجهه با آن» / ضميمه: «ضرورت و 

منطق مطالعات اسلامى آسيب هاى اجتماعى».

 آموزش، تكنولوژى و توسعه در غرب
سازگار با تعريف آن ها از علم و عقل است

آموزش، تكنولوژى و توســعه، سه حوزه و حلقه 
پيوســته با همديگر هســتند؛ معناى توسعه با 
تكنولوژى پيونــد خورده و تكنولوژى با آموزش 
متناســب با خــودش. آيا همه نظــام آموزش 
و تعامــل با طبيعت و بســط و گسترشــى كه 
پيدا مى كند، يك شــكل واحــد دارد و جريانى 
تك خطى است و بحث اين سه حلقه همين جا 
تمام مى شود يا ما عقبه ديگرى از مسائل داريم؟
آنچه كه ما از توسعه و قبل از آن و مرتبط با آن، 
تكنولــوژى و قبل از آن آموزش مى بينيم، همه 
آن چيزى نيست كه ما در اين فرايند مى بينيم 
و حلقه هــاى ديگرى هم وجــود دارد كه بايد 
مورد تأمل قرار گيرد. آموزش مفهومى نيســت 
كه خودكفا باشــد؛ آموزش «چه چيزى؟» پيوند 
مى خورد با مفهوم علم و عقل. آن چيزى كه ما 
امروز با عنوان تكنولوژى و توسعه مى شناسيم با 
يكى از صورت هاى علم و عقل ارتباط دارد؛ البته 
آموزش و تكنولوژى و توســعه موجود سازگار با 
همين معناى مرتبط با خودشان از علم و عقل 
هستند و خودِ معناى علم و عقل با مفهوم انسان 
و هســتى پيوند دارند. رويكرد خاصى كه انسان 
با هستى پيدا مى كند و جلوه خاصى كه هستى 
در انســان مى يابد، معناى متناسب با خودش 
را از علــم و عقل پديد مــى آورد و ما در جهان 
امروز با فرهنگ، تاريخ و تمدنى مواجه هستيم 
كــه آموزش مربوط به خودش را شــكل داده و 
تكنولــوژى مربوط به خــودش را پديد آورده و 

توسعه خود را ايجاد كرده است.

 طرح «الگوى اسلامى ايرانى پيشرفت» 
براى برون رفت از قالب توسعه غرب

مسئله توســعه، توسعه يافتگى و توسعه نيافتگى 
در حوزه علوم اجتماعى، مســئله اى است كه از 
دهه 60 به بعد مطرح شد و اين مربوط به زمانى 
بود كه جهان مدرن به جهان هاى ديگر نگاه كرد 

و پرسيد كه چرا آن ها مثل ما نيستند؟
توسعه نيافتگى شــايد اولين حوزه از كشورهاى 
غيرغربى بود كه به جامعه شناســى وارد شــد 
و جامعه شناســى براى نخســتين بار به حوزه 
كشــورهاى غيرصنعتى كه سنت هايى داشتند، 
پرداخــت. قبــل از آن، جامعه شناســى علــم 
شــناخت جهان صنعتى بود و انسان شناس ها 
و مردم شــناس ها به اين حــوزه مى پرداختند؛ 
انسان شناسى و مردم شناسى علم نيست، جامعه 
شناسى علم است. انسان شناسى و مردم شناسى، 
فهم و شيوه هاى زيست بخشى از آدميان است؛ 

در آن تبييــن نهفته نيســت و روش تجربى و 
آزمون ندارد. جامعه شناسى توسعه مى خواهد با 
روش علمى بفهمــد كه چرا بخش ديگر جهان 
مثل ما نشــده و براى آن ها نسخه بپيچد و اين 
مسئله را حل كند كه اين تفاوت و فاصله چگونه 
است؟ توسعه تعين خاصى است و نظر به جهان 
خاصى دارد؛ اينكه در ايران بحث الگوى اسلامى 
ايرانى پيشرفت مطرح شد و از مفهوم توسعه به 
پيشرفت عدول شــد، براى اين بود كه فرصت 
پيدا كنيم از اين قالــب مربوط به يك تاريخ و 

فرهنگ خاص بيرون برويم.

 از نظام آموزشى در غرب
 گرته بردارى كرديم!

ورود توسعه يا نگاه ما به جوامع توسعه يافته، با 
مواجهه با تكنولوژى آن ها قرين بود، يعنى وقتى 
كه در جنگ هــاى ايران و روس، اين تكنولوژى 
در حوزه قدرت و اقتدار خودش را نشــان داد و 
ما احســاس ضعف و شكست كرديم. بعد بحث 
الگوگيرى براى حذف اين فاصله مطرح شد، به 
صورتى كه در كشــورهاى غيرغربى و از جمله 
براى ما پديد آمد. حتى قبل از اينكه اين شكست 
را ببينيم، سفراى ما وقتى به آن جا مى رفتند از 
نزديك با توسعه و شيوه زيست و انقلاب صنعتى 
آن ها هم مواجه مى شدند اما اين تفاوت به طور 
جدى خودش را در جنگ نشــان داد. يعنى در 

هنگام بسط توســعه مدرن به سوى كشورهاى 
غيرغربى ما با همه ابعاد وجودمان آن را ديديم 
و احســاس كرديم. به عنــوان مثال، ملكم خان 
گفت: شــما چه مى دانيد كه اين كالسكه آتشى 
چيســت؟ آن ها وظيفه خودشــان مى دانند كه 
بيايند و جهان را آباد كنند؛ شــما اگر دعوتشان 
نكنيد و نگذاريد بيايند، خودشان خواهند آمد و 

چه مى دانيد چه اتفاقى خواهد افتاد!
احســاس كرديم كه براى حل اين مسئله بايد 
يك لايه عقب برويم كه بحث آموزش است؛ لذا 
سراغ دانش آن ها رفتيم و نظام آموزشى مدرن 
به اين ترتيب در جامعه ما شــروع به رشد كرد. 
ما آموزش را گرته بردارى كرديم و نوع نشستن 

و برخاستن و درس دادن را از آن ها گرفتيم.

 از محتواى آموزش
و ارتباط آن با هويت انسان غفلت كرديم

اين جهان با موقعيت و تعريفى كه از انســان و 
عالم دارد، هستى شناســى مخصوص خودش را 

دارد.
ايــن جهان انســان را تصرف مى كند، مســلط 
مى شــود و او را به خدمت مى گيرد. اســتخدام 
در اين چارچوب مفهومى مدرن فرق مى كند با 

استخدام در چارچوب هاى مفهومى ديگر.
اين هستى شناســى و انسان شناسى مستقر در 
مفاهيم علمى مدرن و حتى مفهوم علم اســت؛ 
يعنــى جهان مدرن مفهوم علــم و طبقه بندى 
علــوم را تغيير داد. ما فقط آموزش را ديديم اما 
محتواى اين آموزش و ارتباط اين محتوا با نوع 
نظريه ها اصلاً مورد توجه برنامه ريزان ما نبود و 
از آن تا چندين دهه غفلت شد. توجه نداشتيم 
كه محتواى اين آمــوزش و نحوه نگاه به علم و 
تعريف هويت انســان و فرهنــگ و همه چيز را 

تغيير مى دهد. 
علم براى جهان مدرن مســائلى دارد؛ مســئله 
اصلى كــه در برنامه ريزى هاى علمى هم وجود 
دارد، ارتبــاط بــا اقتصاد، صنعت، تجــارت و... 
است. در بحث هاى جامعه شناسى علم، نظريات 
به روزى وجود دارد و تحولاتى كه رخ داده است 
بحث را از جامعه علمــى به حوزه هاى مختلف 
مرتبط مى كند. برنامه ريــزان ما به هيچ عنوان 
به مشــكلاتى كه در تعريف محتواى آموزش و 
تعريف علم در ارتباط با لايه هاى ديگر جهان ما 
و فرهنگ ما با تعريفى كه از انسان داريم و نظام 
معنايى كه تاريخ و تمدن بر اســاس آن است، 

توجه نمى كنند.

 با تغيير محتواى آموزش
 روش ها هم تغيير خواهد كرد

تعريف مــدرن علم در اين نظام آموزشــى، به 
تناسب خودش حوزه هاى معنايى اساسى تر را به 

صورت ريشه هاى خودش منتقل مى كند.
تقســيم بندى علمى كه يونسكو هم پذيرفته و 
مورد نظر آن هاســت و جامعــه علمى ما هم بر 
اســاس آن شكل گرفته شامل علوم پايه و علوم 
مهندســى به عنوان علوم طبيعى در يك سو و 
علوم اجتماعى در ســوى ديگر است. علوم پايه 
و فنى مهندسى موضوعش عالم طبيعت است، 
با تعريفى كه از طبيعت در قرن هجدهم شكل 
گرفته و محل تصرف اســت و علم ابزار سلطه و 
تسلط است. در علوم پايه به دنبال صدق و كذب 
نيستند و هيچ دغدغه حقيقت در اين حوزه هاى 
اجتماعى  علوم  نيســت. موضوع  نظريه پردازى 
هم حيات انسانى اســت. علاوه بر اين ها حوزه 
ديگرى داريم كه آگاهى هســت اما علم نيست 
مثل زبان، ادبيات، هنر و.... در اين تقسيم بندى 
فلسفه كجا قرار مى گيرد؟ علومى كه مى خواهند 
درباره هنجارها داورى كنند كجا قرار مى گيرند؟ 
در حالى كه در جهان اســلام فلسفه را به علوم 
نظرى ملحق مى كردند؛ فلســفه ام العلوم است، 
همان العلم الانسانى كه فارابى درباره آن صحبت 
مى كنــد. فكر نكنيد اين ها نوعى اختلاف لفظى 
و مواضعه اســت. اين اختلافات لفظى، ريشه در 
نحــوه نگرش ها دارد. به نظر مى رســد غفلت از 
اين مســائل جدى موجب شده ما در سه حوزه 
آموزش، تكنولوژى و توســعه متوقف شــويم و 
حوزه هــاى عميق ترى كه محتــواى آموزش را 
تعيين مى كند مورد غفلت واقع شــود. با تغيير 
محتواى آمــوزش، تكنيك ها و روش هاى آن ها 
هم تغيير خواهد كرد. اين حلقه بسته و محدود 

بايد شكسته شود.

انديشه

 انديشــه  «آيا توسعه مى تواند بومى باشــد؟ براى پاسخ به اين 
سؤال بايد نه تنها به تكنولوژى و آموزش، كه به محتواى آموزش و 
مفاهيمى كه آنجا شكل مى گيرد، برگرديم. وقتى الگو را مستقيم 
و بدون تأمــل وارد مى كنيم، چالش هايــش را در فروريختگى 
و درهم ريختگى نظام زيســت و زندگــى مى بينيم و در نتيجه 

مشــكلات و تناقضات خودش را به وجود مى آورد.» اين جملات، 
لب كلام حجت الاسلام دكتر حميد پارسانيا طى سخنرانى ايشان 
در انديشــكده مهاجر اســت؛ گفتارى كه با موضوع «آموزش، 
تكنولوژى و توسعه و تأثير تفاوت هستى شناسى و انسان شناسى 

در شكل گيرى آن» ايراد شد.

حجت الاسلام دكتر حميد پارسانيا معتقد است غفلت از محتواى آموزش، ما را درپيشرفت متوقف كرده است

به گرته بردارى از نظام آموزشى غرب پايان دهيم

جهان مدرن با موقعيت و تعريفى 
دارد،  عالــم  و  انســان  از  كــه 
هستى شناسى مخصوص خودش 
را دارد؛ ايــن جهــان انســان را 
تصرف مى كند، مســلط مى شود و 
او را به خدمت مى گيرد. استخدام 
در اين چارچــوب مفهومى مدرن 
فــرق مى كنــد بــا اســتخدام در 
چارچوب هــاى مفهومى ديگر. اين 
هستى شناســى و انسان شناسى 
مستقر در مفاهيم علمى مدرن و 
حتى مفهوم علم است؛ يعنى جهان 
مــدرن مفهوم علــم و طبقه بندى 

علوم را تغيير داد

برش



 الهلال - استقلال در امارات
ورزش: باشگاه الهلال عربستان با توجه به استمرار وضعيت برگزارى بازى هاى 
نمايندگان اين كشور مقابل باشگاه هاى ايرانى در زمين بى طرف، شهر ابوظبى 
را جهت ميزبانى از استقلال تهران انتخاب كرد.الهلال كه فصل گذشته نيز در 
مرحله گروهى ليگ قهرمانان باشگاه هاى آسيا در شهر ابوظبى برابر استقلال 
قرار گرفته بود براى دومين سال پياپى اين شهر را به عنوان ميزبان مسابقه 
رفت دو تيم انتخاب كرده است. حال بايد ديد استقلالى ها در اين دوره كدام 
شهر و كشور را براى ميزبانى از حريفان عربستانى خودشان انتخاب مى كنند.

ياران طيبى ميزبان مرحله نهايى ليگ قهرمانان 
فوتسال اروپا

ورزش: شهر آلماتى قزاقستان به عنوان ميزبان مرحله نهايى مسابقات ليگ 
قهرمانان فوتسال اروپا انتخاب شد. كميته اجرايى يوفا شهر آلماتى قزاقستان 
و ورزشگاه «آلماتى آره نا» اين كشور را به عنوان ميزبان مرحله نهايى (نيمه 

نهايى) ليگ قهرمانان فوتسال اروپا انتخاب كرد.
در اين مرحله ياران حسين طيبى در تيم فوتسال غيرت قزاقستان، بارسلونا 
و اينتر مويستار اسپانيا و اسپورتينگ ليسبون پرتغال حضور دارند و براى 
قهرمانى در فصل جارى ليگ قهرمانان اروپا به مصاف يكديگر خواهند رفت.

مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان فوتســال اروپا در ماه آوريل سال 2019 
ميلادى برگزار خواهد شد.

«خربين» در آستانه جدايى از الهلال
ورزش: به نقــل از اســپورت، عمر خربيــن يكــى از كليدى ترين و 
تاثيرگذارترين بازيكنان الهلال عربســتان به شمار مى آيد. اين مهاجم 
سوريه اى در فصل جارى نتوانسته عملكرد خوبى در الهلال داشته باشد 
و گومز فرانسوى بهتر از او ظاهر شده است. باشگاه الزمالك مصر سخت 
به دنبال جذب خربين اســت و مى خواهد با اين بازيكن قرارداد 6 ماهه 
امضا كند.با وجود اينكه هواداران الهلال دوست ندارند كه عمر خربين در 
زمستان تيم را ترك كند، با اين حال رسانه هاى سعودى از احتمال زياد 

جدايى اين بازيكن از الهلال سخن به ميان آوردند.

والورده مربى برتر جهان 
برانكو 7، قلعه نويى 16 و دايى 14 پله صعود كردند

ورزش: در جديدترين گزينش بهترين مربيان فوتبال جهان كه توســط 
سايت كلاب ورلد رنكينگ انجام گرفت، برانكو ايوانكوويچ، سرمربى كروات 
تيم پرسپوليس 7 پله صعود كرد.وى با كسب 2963 امتياز از رده 170 به 163 
صعود كرد. همچنين امير قلعه نويى با 1782 امتياز از رده 314 تا 298 بالا 
آمد.سرمربى فصل جارى سپاهان به اين ترتيب صعود 16 پله اى داشت. على 
دايى، سرمربى تيم سايپا نيز 521 امتياز گرفت و از رده 690 به 676 يعنى 

14 پله صعود كرد.د
در اين گزينش همچنين ارنستو والورده،سرمربى بارسلونا با 15160 امتياز 
بهترين مربى شد.بعد از او ديگو سيمئونه از اتلتيكومادريد با 13427 امتياز و 

ماسيميلانو آلگرى از يوونتوس با 12791 امتياز دوم و سوم شدند.

رئال مادريد تيم برتر جهان 
سقوط پرسپوليس، صعود استقلال

ورزش: در جديدترين رده بندى بهترين تيم هاى فوتبال جهان كه توسط 
سايت كلاب ورلد رنكينگ انجام  گرفت، تيم فوتبال پرسپوليس 3582 امتياز 
گرفت و در رده 165 جاى گرفت.اين تيم 2 پله نزول داشــت چرا كه هفته 
قبل در رده 163 جاى گرفت.در نقطه مقابل استقلال تهران يك رده صعود 
را تجربه كرد.تيم تحت امر شــفر 3152 امتياز گرفت و از رده 197 به 196 
رسيد. در اين گزينش رئال مادريد 15649 امتياز گرفت و تيم برتر جهان 
شد.بارسلونا 15160 امتياز و اتلتيكومادريد 13427 امتياز دوم و سوم شدند.

دستياران خارجى فولاد رفتنى شدند
ورزش: دستياران خارجى فولادخوزستان در دو تمرين روز گذشته اين تيم 
حضور نداشتند و به نظر مى رسد ديگر با تيم بزرگسالان همكارى ندارند. در 
تمرين روز گذشته ايلى استان و روبرت مربيان خارجى فولاد حضور نداشتند و 
به آن ها اعلام شده بود به تمرين نيايند و فقط ابراهيم ميرزاپور، موسى سوارى 

و عزيز فريسات به تمرين رفتند.
بدين ترتيب مربيان خارجى فولاد جز نفرات مدنظر قطبى نيستند.همچنين 
قرار است يك مربى بدنساز خارجى كه هميشه همراه افشين قطبى است در 

كنار يك آناليزور ايرانى به جمع دستياران او اضافه شوند.

بادامكى: شايد خداحافظى كنم
فارس: كاپيتان سابق تيم مشكى پوشان گفت: نيم فصل تصميم مى گيرم از 
فوتبال خداحافظى كنم، هنوز چيزى مشخص نيست . حسين بادامكى درباره 
آينده فعاليت خود در فوتبال گفت: هنوز تصميمى براى خداحافظى نگرفتم 
و منتظرم در نيم فصل چه اتفاقى مى افتد، اگر با تيمى به توافق نرسم، شايد از 

فوتبال خداحافظى كنم.

نامه اينفانتينو به رئيس جمهور
براى حل مشكل حق پخش 

ورزش: جانى اينفانتينو رئيس فدراسيون بين المللى فوتبال(FIFA) در 
نامه اى به رئيس جمهور و وزير ورزش ايران خواســتار حل مشكل پخش 
تلويزيونى فوتبال ايران شده است. فوتبال ايران در دو سه سال اخير از دريافت 
حق پخش تلويزيونى محروم شده و باشگاه ها و فوتبال ايران درآمدى از اين 
بخش ندارند اين در حالى است كه در فوتبال روز دنيا بزرگترين منبع درآمد 
باشگاه ها دريافت حق پخش تلويزيونى است. صادق درودگر مدير بازاريابى 

سازمان ليگ در گفت و گو با فارس اين خبر را تاييد كرد.

شرط پرسپوليس 
براى انتقال آقاى گل به كره جنوبى

ورزش: باشگاه قديمى و معتبر سامسونگ كره جنوبى قصد دارد عليپور را 
در تعطيلات ژانويه در ازاى 800 هزار دلار به خدمت بگيرد. در واقع 400 هزار 
دلار از اين پول به عليپور مى رســد و 400 هزار دلار به باشگاه پرسپوليس. 
عليپور در حالى با اين پيشنهاد روبرو شــده است كه تا پايان فصل آينده با 
پرسپوليس قرارداد دارد. از اين رو باشگاه پرسپوليس تصميم گيرنده نهايى 

در اين مورد است.
به گزارش مهرمديران پرسپوليس اعلام كرده اند پيشنهاد باشگاه كره اى 
براى عليپور چندان قابل توجه نيست و در صورتى حاضر به فروش عليپور 
به سامسونگ هستند كه اين باشگاه پيشــنهادش را بالاتر ببرد.با اين حال 
مديرعامل باشگاه پرســپوليس تصميم گيرى در اين خصوص را به پايان 
نيم فصل موكول كرده است تا ضمن مشــورت با برانكو ايوانكوويچ، تكليف 

جذب بازيكن براى اين تيم را هم مشخص كند.

نيكخواه بهرامى: بسكتبال ايران قدرتش را 
ثابت كرد

ورزش : كاپيتان تيم ملى بسكتبال گفت: با صعود به جام جهانى بار 
ديگر قدرت بسكتبال ايران را به همه ثابت كرديم.

بهرامى گفت: به نظــرم اين برد متعلق به همه بازيكنان شــاغل در 
بسكتبال ايران است. بازيكنانى هم كه ديروز در زمين بودند، نماينده 

همه اهالى بسكتبال هستند.
وى گفت: بار ديگر قدرت بســكتبال ايران را به همــه ثابت كرديم. 
اميدوارم اين پيروزى سر منشا يك راه جديد و همدل شدن همه اهالى 
بسكتبال شود. زمان آن رســيده كه همگى دست به دست يكديگر 

دهيم و براى پيشرفت بسكتبال تلاش كنيم.

 بهداد سليمى در دوره  مربيگرى
ايســنا: قهرمان وزنه بردارى المپيك لندن گفت: حضور در دوره 
مربيگرى اتفاق خوبى براى من است و براى افزايش دانش و تجربه ام 

لازم است اين دوره را بروم.
بهداد ســليمى  گفت: كميته ملى المپيك كارهاى آن را انجام مى 
دهد و از فدراسيون وزنه بردارى درخواســت يك نفر را در دوره سه 
ماهه مربيگرى كه با همكارى IOC و فدراسيون جهانى وزنه بردارى 
برگزار مى شود معرفى كند كه آقاى مرادى هم زحمت كشيد من را 
معرفى كرد. هنوز زمان برگزارى دقيق اين دوره ســه ماه مربيگرى 
مشخص نيست اما در سال 98 برگزار خواهد شد. اتفاق خوبى براى 
من اســت و قطعا به دانش و تجربه من كمك مى كند و اميدوارم كه 

مثمر ثمر باشد.
وى گفت: با توجه به اينكه من در شركت مخابرات كار مى كنم، به من 
پيشنهاد شد كه به بحث تيم دارى در وزنه بردارى ورود كنم و باشگاه 
براى شــركت مخابرات احداث كنم. به نظرم پيشنهاد خوبى است و 
قصد دارم زيربناى آن را آماده كنم. هر كارى كه به وزنه بردارى كمك 
كند را انجام مى دهم. شــركت مخابرات پتاسيل بالايى دارد كه مى 

توان از آن براى كمك به وزنه بردارى استفاده كرد.

 نوذرى در كميته پزشكى جهانى تيراندازى 
ابقا شد

ورزش: ندا نوذرى براى 4 سال ديگر به عنوان عضو كميته پزشكى 
فدراسيون جهانى تيراندازى انتخاب شد.

  با پايان مجمع عمومى فدراسيون جهانى در مونيخ آلمان، ندا نوذرى 
به عنوان عضو كميته پزشكى اين فدراسيون انتخاب شد تا تيراندازى 

ايران صاحب 2 كرسى شود.
 ندا نــوذرى پيش از اين عضو كميته پزشــكى فدراســيون جهانى 
تيراندازى بود كه در مجمع عمومى با راى اكثريت آرا، براى يك دوره 

4 ساله ديگر ابقا شد.
 پيش از اين و در روز نخســت مجمع عمومى فدراســيون جهانى 
تيراندازى، على دادگر رييس فدراســيون تيراندازى كشورمان نيز 
براى نخستين بار در تاريخ اين رشته موفق شد با راى اعضاى مجمع 

به عنوان عضو هيات اجرايى اين فدراسيون انتخاب شود. 

رئيس هيئت كشتى خراسان رضوى خبر داد
جام «خراسان بزرگ» در مشهد

ورزش:رييس هيئت كشتى خراســان رضوى از برگزارى يك دوره 
مسابقات بين المللى كشــتى ، جام «خراسان بزرگ» در مشهد خبر 
داد و گفت:در نظر داريم يك دوره مســابقات كشــتى در رده سنى 
خردسالان نكوداشت "فردوسى" با حضور كشورهايى كه در گذشته 
جزو "خراسان بزرگ" بوده اند را در مشهد برگزار كنيم كه پيشنهاد 
برگزارى اين رويداد مهم و بين المللى را به فدراسيون كشتى ارسال 

كرده ايم.
به گزارش روابط عمومى هيئت كشتى خراسان رضوى ، "سيد مسعود 
رياضى" افزود:اين روديداد مهم قرار اســت با حضور كشــورهايى 
همچون تاجيكســتان، افغانســتان، تركمنســتان، ازبكســتان، 
قرقيزستان( بخشى از اين كشــورها در گذشته جزو خراسان بزرگ 
بوده اند) به همراه اســتان هاى خراســان رضوى ، شمالى و جنوبى 

برگزار شود.  
وى درباره زمــان برگزارى ايــن رقابت بين المللى ، اظهــار كرد: با 
توجه به شــخصيت و جايگاه بى نظير حكيم ابوالقاسم فردوسى در 
فرهنگ ايران و تاثير وى بر بخش عظيمى از فرهنگ جهان، روز 25 
ارديبهشت(روز بزرگداشت فردوسى) براى برگزارى اين رقابت ها در 

نظر گرفته شده است.
وى خاطر نشان كرد:بدنبال اين هســتيم كه مسابقات كشتى جام 
"خراسان بزرگ" در تقويم سالانه مســابقات بين المللى ثبت و هر 

ساله برگزار شود.

ضد حمله
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امباپه: براى كسب توپ طلا بايد بيشتر موثر باشم
ستاره پارى سن ژرمن و تيم ملى فرانسه معتقد است كه براى بردن توپ طلا بايد در 
زمين موثرتر باشد. كيليان امباپه بعد از به دســت آوردن جايزه بهترين بازيكن زير 
21سال و كسب رتبه چهارم در رده بندى كسب توپ طلا، تاكيد كرد براى به دست 
آوردن جازه اصلى بايد موثرتر كار كند. او مى گويد: من تمام تلاشم را كردم ولى نه تمام 
تلاشى كه براى توپ طلا لازم است. تفاوت اينجاست. من تمام تلاشم را كردم ولى 
دوره هايى بود كه من تاثيرگذارى بالايى نداشتم. اين نشان مى دهد كه هنوز چقدر 

بايد كار انجام دهم تا به اين عنوان برسم.

آزپيلى كوئتا تا 2022 با چلسى تمديد كرد
سزار آسپيلى كوئتا، مدافع چلسى، قراردادش را با اين تيم تا سال 2022 تمديد كرد. 
مدافع اسپانيايى كاپيتان اين فصل چلسى بوده و حالا تنها 2 بازى با رسيدن به ركورد 
300 بازى براى چلسى فاصله دارد. او به هفتمين بازيكن تاريخ چلسى تبديل خواهد 
شد كه به چنين ركوردى دست يافته اســت. مدافع تيم ملى اسپانيا پس از تمديد 
گفت:« واقعا خوشحالم كه به حضورم در چلســى ادامه خواهم داد. از وقتى به اينجا 
آمدم، احساس رضايت و مسئوليت مى كنم كه براى اين باشگاه بازى مى كنم و هر بار 

به زمين مى روم، سعى مى كنم بهترين عملكرد را داشته باشم.»

تعويق بازى PSG به دليل آشوب هاى پاريس
بازى صدرنشين جدول رده بندى لوشامپيونه، پارى سن ژرمن، در هفته شانزدهم به 
تعويق افتاد. سازمان ليگ فرانسه بازى شنبه هفته آينده تيم هاى فوتبال پارى سن ژرمن 
و مون پوليه در پارك دو پرنس را به دليل نگرانى عدم تأمين امنيت اين بازى در جو ملتهب 
شهر پاريس به زمان ديگرى موكول كرد. پاريس اين روزها به دليل اعتراضات گسترده 
مردمى به افزايش قيمت سوخت به صحنه اى از جنگ شهروندان با پليس تبديل شده و به 
همين دليل سازمان ليگ فرانسه، مصاف خانگى صدرنشين جدول رده بندى لوشامپيونه 

با نزديك ترين تعقيب كننده اش به زمان ديگرى موكول شده است. 

احتمال محروميت سيتى از حضور در ليگ قهرمانان
اتحاديه فوتبال اروپا (يوفا) تحقيقات خود در خصوص باشگاه منچسترسيتى را كه متهم 
به نقض قوانين بازى جوانمردانه مالى يوفا است، آغاز كرده است. طبق اين گزارش يوفا 
بر اين باور است كه محروميت از فعاليت در بازار نقل وانتقالات به تنهايى كارساز نيست، 
براى همين منچسترسيتى ممكن است از سوى يوفا با محروميت حضور در رقابت هاى 
فصل آينده ليگ قهرمانان اروپا مواجه شود. چندى پيش بود «فوتبال ليكس» اسنادى 
منتشر كرده كه نشان مى دهد باشگاه منچسترسيتى، يوفا را فريب داده تا نقض قوانين 

بازى جوانمردانه يوفا توسط اين باشگاه را به نوعى ناديده بگيرد.

 چهارشنبه 14 آذر  ليگ برتر واليبال
 شهردارى ورامين - شهردارى گنبد

 ساعت: 16:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 14 آذر هفته 15 ليگ برتر انگليس
 منچستريونايتد - آرسنال

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه سه

چهارشنبه 14 آذر جام حذفى اسپانيا
 بارسلونا - لئونسا

 ساعت: 23:59 زنده از شبكه ورزش

 پنجشنبه 15 آذر  جام حذفى اسپانيا
 رئال مادريد - مليا

 ساعت: 19:00 زنده از شبكه ورزش

 اسپانيا - لاليگا
 لوانته 3- 0 بيلبائو
ايتاليا - سرى آ

 آتالانتا 1- 2 ناپولى
آلمان - بوندسليگا

 نورنبرگ 1- 1 بايرلوركوزن

ميز نتايج

ورزش در سيما

ايسنا: حســين توكلى كه مدتى است با 
احســان حدادى پرتابگر ديسك ايران 

تمرين مى كند مى گويد كه شرايط 
حال حاضر حدادى خوب نيست و 
اگر اين روند آماده ســازى و برنامه 
ريزى خيلى به جايى نخواهد رسيد. 
حســين توكلى گفــت: وضعيت 

احسان نسبت به شرايطى كه دارد 
متاسفانه خوب نيست. فضاى ورزش در 

ايران اين گونه است تا نياز مبرم به  چيزى 
نباشد ســمت آن نمى رويم. 6 - 7 ماه مانده به 

المپيك مى خواهيم ســريع كارها را انجام دهيم، غافل از 
اينكه يك فضاى سختى در المپيك خواهيم داشت. در اين 
فضا با يك برنامه ريزى 7 ماهه نمى توان نتيجه گرفت. با اين 
روندى كه احسان پيش مى برد و برايش پيش مى برند به نظر 
من نتيجه گرفتن او محال است. حدادى در اين سال نشان داد 
كه توانمندى آن را دارد كه جزو سه نفر اول المپيك باشد و 
دستش خيلى به مدال طلا نزديك است اما با اين روند آماده 
سازى و برنامه ريزى خيلى به جايى نخواهيم رسيد. وى گفت: 
در حال حاضر من و احسان كاملا دوستانه و خارج از دنياى 
ورزش حرفه اى و فدراسيون تمريناتى را داريم. مى دانم كه 
در آينده نزديك چه اتفاقاتى خواهد افتاد و به همين دليل 
اجازه ندادم تا احسان از تمرينات خيلى دور باشد. ريكاورى 

ها و تمرينــات را انجام مــى دهيم و هفته 
اى 3 تا 4 جلســه تمرينات خاص را در 
ســطوح مختلف داريم ولى اين روند 
روند آماده ســازى براى فردى كه 
مى خواهد جزو سه نفر اول المپيك 
باشد خوب نيست. صحبت هايى 
هم در فدراسيون شده بود كه خيلى 
جالب نبود. در آن مقطع گفته بودند 
كه توكلى، ماســاژور روســى و مربى 
آمريكايى اش نمى توانند در كنار حدادى 
باشــند و حتى اردوهاى برون مرزى هم نمى 
تواند داشته باشد. هرچند كه بعد از آن صحبت هايى مبنى 

بر موافقت با يكسرى مسائل به وجود آمد.
وى گفت: مربى آمريكايى حدادى با چين قرارداد بســته 
است و 5 ورزشكار دارد. درآمدش ماهى 25 هزار دلار تقريبا 
3،4 برابر پولى كه ما به او مى داديم است. فدراسيون مى 
گويد مربى داخلى! من ضمن احترامى كه براى همه مربيان 
داخلى قائل هستم اما بايد براى فردى كه نقره المپيك دارد 
مربى بالاتر از ســطح خودش انتخاب كرد.  مك ويلكينز 
آمريكايى يك طلا و يك نقره المپيك دارد و 14 بار ركورد 
جهان را شكسته است. ما اين مربى را از دست داده ايم. آيا 
در حال حاضر مربى ايرانى مى توان پيدا كرد كه بالا ســر 

احسان باشد؟ به نظر من شدنى نيست.

 ورزش: سه ملى پوش كاراته كشــورمان براى حضور در 
مسابقات كاراته وان چين با هزينه شخصى در اين مسابقات 

حضور خواهند داشت.
در حالى كه مسابقات ليگ جهانى كاراته وان  سرى A از 
روز جمعه 16 آذرماه در شهر «شــانگ هاى» چين برگزار 
خواهد شد، امير مهدى زاده، هامون درفشى پور، حسين 
سمندر و ذبيح االله پورشيب  براى حضور در اين مسابقات 

عازم كشور چين شدند.
سه ملى پوش كاراته كشورمان در مسابقات جهانى اسپانيا 
بعد از آنكه مسئولان فدراسيون كاراته به دليل مشكلات 
مالى برنامه اى براى حضور در اين مســابقات نداشــتند، 
با هزينه شــخصى در اين رويداد حضور خواهند داشــت 
تا شانس خود را براى كســب امتياز و صعود در رنكينگ 
المپيك امتحان كنند، البته حسين سمندر عضو سابق تيم 
ملى كاراته نيز بعد از مدت ها دورى از ميادين در اين  رقابت 

ها به روى تاتامى خواهد رفت.
اين در حالى است كه از كادرفنى تيم ملى كاراته هيچ مربى 
در اين سفر حضور نخواهد داشت و ملى پوشان كشورمان 
بدون حضور مربى با رقباى خود به رقابت خواهند پرداخت. 

ساير ملى پوشان كشورمان نيز به دليل مشكلات مالى قيد 
حضور در اين مسابقات را زدند.

نكته ديگر در خصوص اين مسابقات، ثبت نام امير مهدى 
زاده در وزن 67- كيلوگرم است. به نظر مى رسد قهرمان 
كاراته كشورمان در وزن 60- كيلوگرم، قصد دارد در اين 
مسابقات در وزن جديد خود را ارزيابى و شانس خود را در 
اين وزن نيز امتحان كند. ســعيد احمدى ديگر ملى پوش 
سابق كشورمان كه در حال حاضر در آمريكا حضور دارد نيز 
در اين مسابقات در وزن 75- كيلوگرم ثبت نام كرده است و 

بايد ديد در اين مسابقات حضور خواهد داشت.
غير از اين نفرات، 25 كاراته كا ديگــر در بخش آقايان  و 
12 كاراته كا در بخش بانوان ثبت نــام كردند اما بايد ديد 
در اين رقابت ها حضور خواهند داشــت يــا تنها به ثبت 
نام بسنده خواهند كرد. در كوميته انفرادى بانوان نيز 10 
كاراته كا و در بخش آقايان يك كاراته كا از كشــورمان نام 

نويسى كردند.
مسابقات كاراته وان چين با حضور 1176 كاراته كا از روز 
جمعه 16 آذرماه به مدت سه روز در شهر شانگ هاى چين 

برگزار خواهد شد.

 كادر فنى تيم ملى؛ غايب مسابقات «شانگ هاى»

حضور ملى پوشان ايران 
در كاراته وان چين با هزينه شخصى!

سينا حسينى : ديروز در آزادى پرسپوليس باز هم با تك 
گل شجاع خليل زاده يك پيروزى اقتصادى ديگر به دست 
آورد و با 27 امتياز به رده سوم جدول صعود كرد. برانكو براى 
نخستين بار توانست على منصوريان را در ليگ برتر شكست 
دهد تا طلسم ناكامى هاى خود برابر تيم هاى منصوريان را 
پايان دهد. سرخپوشان كه به دليل شركت در رقابت هاى 
ليگ قهرمانان آسيا ديدار با ذوب آهن را نتوانستند در زمان 
اعلام شده، مقابل اين تيم بازى كنند، عصر ديروز به مصاف  
شــاگردان منصوريان رفتند تا با كسب سه امتياز اين بازى 
خانگى فاصله خود را با تيم هاى حاضر در كورس قهرمانى 

كاهش دهند.
اين بازى با تك گل شــجاع خليل زاده براى پرســپوليس 
به پايان رســيد تا مدافــع پيش تاخته پرســپوليس براى 
دوميــن هفته پياپى دومين گل ســه امتيــازى خود را به 
ثمر برســاند تا در روزهايى كه برانكو به دليل بســته بودن 
پنجره نقــل و انتقالات مجبور اســت با دســتهايى خالى 
به ميدان بيايــد يك پيروزى شــيرين و دلچســب ديگر

 به دست آورد.
شاگردان على منصوريان در اين ديدار براى جبران تك گل 
پرســپوليس تلاش زيادى به خرج دادند اما دفاع پر تعداد 
پرسپوليسى ها و سراســيمگى بازيكنان ذوب آهن مانع از 
رسيدن اين تيم به گل مساوى شد.درخشش رشيد مظاهرى 
در چارچوب دروازه ذوب آهن نيز يكى از نكات جالب توجه 
اين ديدار بود. مظاهرى در چند موقعيت خطرناك سيوهاى 
ديدنى و تماشــايى داشت تا پرسپوليســى ها در اين بازى 

موفق نشوند بيش از يك بار دروازه او را باز كنند.
اخراج دقايق پايانى ميلاد فخرالدينى از ســوى داور بازى 
با واكنش تند منصوريان و همكارانش رو به رو شــد اما در 
نهايت ميلاد فخرالدينى با دريافت كارت زرد دوم از زمين 

بازى اخراج كرد.

منصوريان:پرسپوليس در محوطه جريمه  مانده بود!
ســرمربى تيم فوتبال ذوب آهن اصفهان گفــت: باوجود 
اينكه ما 10 نفره شديم، اين پرسپوليس بود كه در محوطه 

جريمه اش ماند!
عليرضا منصوريــان گفت: تيم ما اولين چيــزى كه قبل از 
مســائل تاكتيكى نياز دارد، دگرگونى شرايط روحى است. 
اين تيم با شرايط روحى ليگ را شروع كرد ولى به مرور افت 

اميرمحمد سلطانپور: دوشــنبه شب ستاره كروات به 
اولين بازيكنى تبديل شد كه از سال 2007 و از زمان كاكا 
به جز كريستيانو رونالدو و ليونل مسى جايزه توپ طلا را 
مى برد؛ اما آيا لوكا مودريچ واقعا به جايزه هاى انفرادى 
كه توسط فوق ستاره بارســا و يوونتوس كسب مى شود 

پايان داده است؟
امسال رونالدو رتبه دوم را كســب كرد و مسى با كسب 
رتبه پنجم براى اولين بار از سال 2006 زمانى كه هنوز 
يك نوجوان بود در بين سه بازيكن برتر قرار نگرفت. آيا 
اتفاق دوشنبه شب پايان يك دوران براى اين دو بازيكن 
بوده، پادشاهى رونالدو و مسى بر جهان فوتبال به پايان 
رســيده و آن ها ديگر توپ طلا را نخواهند برد؟ بايد اين 
نكته را مدنظر داشت كه رونالدو 33سال سن دارد و مسى 
دو سال جوانتر است. آن ها براى مدت يك دهه بر جهان 
فوتبال مســلط بودند اما تا كى خواهند توانست كتاب 

ركوردها را بازنويسى كنند؟
با توجه به اينكه ستاره اى به نام كيليان امباپه ظهور كرده 
مى توان انتظار داشــت كه اين بازيكن چندين توپ طلا را 
در دوران فوتبالش به نام خود رقم بزند. او حتى امسال نيز 
از شانس بسيار بالايى براى كسب اين جايزه برخوردار بود و 
32گل را براى باشگاه و كشورش در سال 2018 به ثمر رساند 
كه چهار تا از آن ها در راه قهرمانى فرانسه در جام جهانى رقم 
خورد. از اين نظر پيشرفت امباپه خارق العاده است چون او 
تنها 19سال سن دارد. او هر روز به بازيكن بهترى بدل مى 
شود و مسلما بزرگترين مانع براى رونالدو و مسى براى كسب 
توپ طلا در آينده خواهد بود. البتــه بازيكنان ديگرى نيز 

هستند كه بايد آن ها را مد نظر قرار داد.
در سال 2017 نيمار از بارســلونا خارج شد و به پى اس 
جى رفت تا از زير ســايه مسى خارج شــده و خود را به 
عنوان بهترين بازيكن كــره زمين مطرح كنــد. اما در 
عوض وى از آن زمان خود را به عنوان يكى از منفورترين 
ستارگان بدل كرد چون دائما با دايو كردن و نمايش هاى 
خارج از واقعيت مخصوصــا در درگيرى با بازيكنان خود 

را وارد حاشيه كرده اســت. البته همچنان استعداد در او 
ديده مى شود، هفته گذشته وى در مقابل ليورپول اين 
استعدادش را بارها نشــان داد و البته در همان بازى نيز 
برخى از حركاتش خجالت آور بود. البته اگر اين شماره 
10 برزيل و پى اس جــى بتواند به همراه باشــگاهش 
قهرمان ليگ قهرمانان در ســال 2019 شده و در همان 
سال كوپا آمريكا را نيز به همراه طلايى پوشان به دست 
آورد از شانس بالايى براى كسب اين جايزه در سال آينده 

برخوردار خواهد بود. 
از طرف ديگر آنتوان گريزمان نيز حضور دارد كه به شدت 
از دست روزنامه نگاران براى انتخاب نكردن او به عنوان 
بهترين بازيكن ســال 2018 عصبانى بــود. او به همراه 
اتلتيكو قهرمان يوروليگ شــد و به همراه كشورش جام 

جهانى را كسب كرد و بعيد است بتواند آمارى بهتر ازاين 
را در آينده خلق كند. اين شرايط براى محمد صلاح نيز 
صدق مى كند كه فصل گذشته ركورد بيشترين گل زده 
در يك فصل ليگ برتر را شكســت و 10گل نيز در ليگ 
قهرمانان در مســير راهيابى ليورپول به فينال مسابقات 
ثبت كرد. گريزمان و صلاح تنها در صورتى كه تنها بتوانند 
به شكل غافلگير كننده اى به همراه تيم هايشان در لاليگا/

ليگ برتر انگليس و ليگ قهرمانان اروپا قهرمان شــوند 
مجددا اين فرصت را پيدا خواهند كرد كه جزو مدعيان 

براى كسب توپ طلا باشند.
اما با همه اين ها مى توان گفت توپ طلايى كه امســال 
مودريچ برد به ادامه دستاوردهاى مسى و رونالدو پايان 

نداد، بلكه تنها در نوار موفقيت آن ها خلل اينجا كرد. 

ايسنا: مدير تيم هاى ملى واليبال نشسته زنان و مردان 
گفت: اميدوارم روز جهانى معلــولان كه يك روز نمادين 
است تنها با دادن يك پيام تبريك توسط مسوولان خلاصه 
نشود و مقررات بكارگيرى معلولان در پست هاى مختلف 
ورزشــى به اجرا در آيد.  هادى رضايى گفــت: با توجه به 
توانمندى معلولان بايد هر روز را به نــام روز معلولان نام 
گذارى كنيم و آيين، مقــررات و قوانينى كه در ارگانهاى 
مختلف دولتى و مجلس در خصوص بكارگيرى معلولان 

در پست هاى مختلف مصوب شده به مرحله اجرا درآيد.
وى گفت: روز جهانى معلولان نبايد تنهــا با دادن پيام 

تبريك توسط مسوولان خلاصه شــود، بلكه بايد آيين و 
مقرراتى كه در خصوص جايــگاه معلولان در مجلس به 

تصويب رسيده به مرحله اجرا درآيد و عملياتى شود.
وى گفت: براى آماده ســازى تيم ها واليبال نشســته 
آقايان و بانوان جهت حضور هر چه قدرتمند در بازيهاى 
پارالمپيــك 2020 توكيــو، برنامه 20 ماهــه اى را در 
خصوص برگزارى اردوها، اعزام ها، شركت در مسابقات 
داخلى و خارجى و... آماده كرديم كه از طريق فدراسيون 
در اختيار كميته ملى پارالمپيك قرار داديم كه البته چون 
انتخابات كميته ملى پارالمپيك را پيش رو داريم، استارت 

اين برنامه ها كه با برگزارى اردوهــاى تيم ملى واليبال 
نشسته زنان و مردان است از بهمن ماه زده خواهد شد.

وى گفت: چون هنوز تيم واليبال نشســته زنان موفق به 
كسب سهميه پارالمپيك 2020 توكيو نشده است، سعى 
داريم در ابتدا تيم خوبى را براى مســابقات قهرمانى آسيا 
كه خرداد سال آينده براى كسب سهميه در تايلند برگزار 
مى شود، آماده كنيم. البته در اين مسابقات چون تنها يك 
سهميه توزيع مى شود و چين رقيب اصلى ما براى كسب 
سهميه در تايلند است، قطعا كار ســختى را براى كسب 

سهميه زنان در قهرمانى آسيا خواهيم داشت.

 آيا لوكا مودريچ واقعا به سلطه مسى و رونالدو پايان داد؟

درباره ستاره كروات و توپ طلا

گلايه مدير تيم هاى ملى واليبال نشسته از مسئولان در روز جهانى معلولان:

به جاى تبريك قوانين را اجرا كنند

سينا حســينى: هفته يازدهم ليگ برتر واليبال امروز 
در شــرايطى با برگزارى چهار ديدار آغاز خواهد شــد كه 
سرنوشت قهرمانى نيم فصل در مشــهد و ورامين تعيين 
مى شود. شــهردارى ورامين و پيام مشــهد كه اين روزها 
با فاصله اى ميليمترى در صدر جــدول با يكديگر رقابت 
مى كنند در صورت كوچكترين لغزش عنوان ارزشــمند 
قهرمانى نيم فصل را از دســت خواهند داد تا حريف اين 
موقعيــت را از آن خود كند. شــهردارى وراميــن و پيام 
مشهد در يازدهمين هفته رقابت هاى ليگ برتر به مصاف 
شهردارى گنبد و پيكان تهران خواهند رفت كه در صورت 
كســب پيروزى در اين بازى ها مى تواند جايگاه خود در 
صدر جدول را تثبيت كنند و فاصله خود با ساير تيم هاى 
مدعى را افزايش دهند. البته ديدار پيام مشهد با پيكان از 
حساسيت زيادى برخوردار است. پيامى كه دو هفته است 
سايه به سايه شهردارى ورامين اين تيم را در صدر تعقيب 
مى كند با شكست پيكان مى تواند شانس رسيدن اين تيم 
به جايگاه دوم را به كلى از بيــن ببرد و فاصله اش با پيكان 
مدعى را بيشتر از قبل كند و اطمينان خاطر داشته باشد 
پيكان تا پايان نيم فصل اين شانس را ندارد جايگاه دوم را از 
مشهدى ها بگيرد. البته پيامى ها در اين ديدار كار سختى را 
پيش رو دارند چون به واسطه حكم كميته انضباطى بابت 
حواشــى هاى هفته اخير در جريان ديدار با سايپا يكى از 
كليدى ترين بازيكنان قوچان نژاد به دليل محروميت امكان 
همراهى بازيكنان پيام را ندارد. هرچند قوچان نژاد معتقد 
است بازيكنان جايگزين جاى خالى موسوى را پر خواهند 
كرد اما هواداران اين تيم به خوبى مى دانند كه نبود موسوى 
مى تواند ضربه مهلكى به پيكره پيــام وارد كند. بازيكنان 

پيكان نيز به دنبال اين موقعيت هستند كه با شكست پيام 
نخستين شكست اين تيم را در مشهد به نام خود سند بزند 

تا طلسم شكست ناپذيرى اين تيم در خانه را از بين ببرد.
چهارشنبه، 14 آذر 1397

 سايپا تهران - شهردارى تبريز
داور اول مسعود ذوقى، داور دوم اميد فولادى وندا

شهردارى اروميه - فولاد سيرجان ايرانيان
داور اول بهروز جعفرى، داور دوم مهرداد شوشترى

شهروند اراك - دورنا اروميه
داور اول عليرضا قريب، داور دوم قادر صادقى

شهردارى ورامين- شهردارى گنبد
داور اول مرتضى اكرمى، داور دوم اصغر ميرزايى

پيام خراسان - پيكان تهران
داور اول كيوان عابدزاده، داور دوم محمد عشقدوست

يكشنبه، 18 آذر 1397
 عقاب نهاجا - خاتم اردكان

داور اول حميد راهجرديان، داور دوم مهدى نويدى نو

فارس: ســرمربى تيم ملى بوكس گفت: مســابقات بوكس 
قهرمانى كشور از 16 آذرماه به ميزبانى خوزستان آغاز خواهد 
شد و تمام چكيده بوكس ايران در اين مسابقات به روى رينگ 
مى روند. اكبر احدى  گفت: طبق برنامه ريزى كه فدراسيون 
انجام داده مسابقات قهرمانى كشور از 16 آذرماه به مدت يك 
روز به ميزبانى خوزستان برگزار خواهد شد. تمام چكيده بوكس 
ايران در رقابت هاى قهرمانى كشور به روى رينگ مى رود. در 
واقع هركسى مدعى پوشيدن پيراهن تيم ملى بوكس است 
بايد در اين رقابت ها شــركت كند البته به استثناى برخى از 
بوكسورها كه گواهى پزشكى دارند. وى گفت: احسان روزبهانى 
گواهى پزشكى دارد و از حضور در اين مسابقات معاف است، 
سالار غلامى نيز در كانادا تمرين مى كند و او نيز از حضور در 

اين مسابقات معاف است؛ به غير از اين بوكسور هركسى تمايل 
به حضور در اردوى تيم ملى را دارد بايد در مسابقات قهرمانى 
كشور حضور داشته باشد. در واقع تكليف اردونشينان تيم ملى 
بوكس در خوزستان مشخص خواهد شد. وى گفت: براى حضور 
در يك تورنمنت به ميزبانى مجارستان دعوت شده ايم. اوايل 
بهمن ماه تا اواسط بهمن ماه اين رقابت ها برگزار خواهد شد، اما 
با توجه به اينكه تورنمنت چابهار نيز قرار است اسفندماه برگزار 
شود ما منتظر هستيم تا ببينيم كه برنامه ها به چه صورت است. 
در صورتى كه اين دو تورنمنت با يكديگر تداخل نداشته باشد در 
هر دو رويداد حضور خواهيم داشت، در غير اين صورت با توجه 
به حساسيتى كه تورنمنت چابهار دارد، صلاح بر اين است كه در 

تورنمنت بين المللى چابهار حضور داشته باشيم.

 سرمربى تيم ملى بوكس: 

چكيده بوكس ايران، جمعه روى رينگ خواهند رفت

ورزش: در پايان نيم فصل اول هجدهمين دوره رقابت هاى ليگ 
برتر محروميت باشگاه پرسپوليس براى جذب بازيكن جديد كه 
از سوى فيفا اعمال شده بود به پايان مى رسد و اين تيم مى تواند 

نفرات جديدى را به مجموعه خود اضافه كند.
درحالى كه هنوز برانكو ايوانكوويچ فهرســت مد نظر خود را به 
صورت كتبى به باشگاه اعلام نكرده است اما به صورت شفاهى 
اســامى بازيكنان مد نظرش را به مديريت باشــگاه اعلام كرده 

تا مذاكرات مقدماتى با آن ها انجام شود.مســئولان باشگاه نيز 
مذاكراتى را با چند بازيكن آغاز كرده اند تا شــرايط حضور آن 
ها در پرســپوليس را بررســى كنند.  همچنين براساس نيازى 
كه برانكو اعلام كرده اســت يك مدافع با قابليت بازى در پست 
هافبك دفاعى و يك مهاجم هم براى نيم فصل دوم به مجموعه 
پرسپوليس اضافه خواهند شد. تأكيد برانكو اين است كه مهاجم 
مد نظر خارجى باشد تا بتواند سرخپوشان را در ليگ قهرمانان 
آسيا كمك كند. سرخپوشــان تا اينجا با مهدى شيرى، مهدى 
شريفى، سروش رفيعى و مهدى ترابى قرارداد بستند و اين 4 نفر 

در نيم فصل به اين تيم اضافه مى شوند.
در اين بين شايعه جدايى عليرضا بيرانوند كه پس از جام جهانى 
به راه افتــاد دوباره قوت گرفتــه و به احتمال خيلــى زياد اين 
دروازه بان ملى پوش نيم فصل پرسپوليس را ترك كرده و لژيونر 

مى شود. همچنين شنيده مى شــود در صورت جدايى بيرانوند 
رشــيد مظاهرى جايگزين او در تيم برانكو مى شود و از سوى 
ديگر يك دروازه بان باكيفيت كه احتمالا سيدحسين حسينى 

(دروازه بان استقلال تهران) است راهى ذوب آهن مى شود.
با اين شرايط از سهميه جذب بازيكن بزرگسال پرسپوليسى ها 
تنها يكى باقى مى ماند كه با توجه به مصدوميت حسين ماهينى 
و محمد انصارى كه تا پايان فصل از همراهى تيم شــان محروم 

هستند، باشگاه اين سهميه را براى جذب يك مدافع اختصاص 
مى دهد. شنيده مى شود مدافعى كه قرار است شاگر برانكو شود 
مرتضى پورعلى گنجى بوده و حتى چند وقتى است توافقاتى بين 
طرفين صورت گرفته و فقط امضاى قرارداد باقى مانده اســت. 
مدافع تيم ملى ايران كه امسال در تيم يوپن بلژيك توپ مى زند، 
بار ها به روش هاى مختلف نشان داده پرسپوليسى بوده و بدش 
نمى آيد در اين تيم بازى كند. با توجه به اينكه به احتمال بسيار 
زياد سيدجلال حسينى پس از خداحافظى از تيم ملى، در پايان 
فصل از دوران بازيكنى هم خداحافظى مى كند، پورعلى گنجى 
بهترين گزينه براى سرخپوشان بوده و مى تواند جايگزين مناسبى 
براى كاپيتان پرسپوليس باشد. البته اين احتمال وجود دارد كه 
پورعلى گنجى تا زمان خداحافظى ســيدجلال صبر كرده و در 

پايان فصل راهى پرسپوليس شود.

ورزش:صعود تيم ملى بســكتبال ايران به جام جهانى قطعى 
شــد؛ اما حالا چند ســوال و ابهام بزرگ پيش روى اين رشته 
اســت. 4 بازيكن كليدى ايران يعنى صمــد نيكخواه بهرامى، 
حامد حدادى، ارسلان كاظمى و ســجاد مشايخى در پنجره 
پنجم حضور نداشــتند كه غيبت آنها مقابل استراليا كاملا به 
چشم آمد؛ اگرچه ديروز با تعصب و انگيزه زيادى كه بازيكنان 
تيم ملى داشتند، يك برد بزرگ در غياب اين 4 بازيكن نامدار 

ثبت شد.
حالا نزديك به 9 ماه تا شــروع جام جهانى 2019 باقى مانده 
است؛ رقابت هايى كه قرار است 9 تا 24 شهريورماه سال 98 به 
ميزبانى كشور چين برگزار شود. در اين ميان اما سوال كليدى 
آينده بازيكنان مطرح و نامدارى است كه فعلا به دلايل مختلف 
خبرى از آنها در تيم ملى نيست. به جز سجاد مشايخى كه صرفا 
به دليل مصدوميت تيم ملى را همراهى نكرد، آينده 3 بازيكن 

ديگر با تيم ملى اصلا مشخص نيست.

 نيكخواه بهرامى در آمريكا
 با اينكه با هيچ تيم باشــگاهى قرارداد امضا نكرده، در آمريكا 
زندگى مى كند و در اين اردو هم حاضر نشد محل زندگى خود 
را به مقصد ايران يا ديگر كشورهاى آسيايى ترك كند. موضع 
فدراسيون و كادرفنى تيم ملى نسبت به كاپيتان غايب تيم ملى 
فعلا تند نيست. قطعا اگر صمد چراغ سبز نشان دهد، سرمربى 
تيم ملى از او در جام جهانى 2019 استفاده خواهد كرد. بايد 
ديد تصميم كاپيتان براى آينده اش در تيم ملى چيســت؟ او 
بارها گفته بود كه براى خداحافظى از تيم ملى نيازى به بازى 
و تشــريفات خاصى ندارد و به يك بــاره تصميمش را عملى 
مى كند. بايد اميدوار بود حداقــل عملى كردن اين تصميم به 
بعد از جام جهانى موكول شود. البته 
براى بازيكنى كه زندگى خود را در 
كشورى دور دسترس بنا كرده، 
احتمالا سخت و دشوار خواهد 
بود كه 4، 5 مــداوم در اردوى 
تيم ملى قبل از جــام جهانى 

حاضر باشد. با اين 
ل  حــا

پيام تبريك صمد به تيم ملى نشــان داد اختلافــى بين او و 
فدراسيون و كادرفنى وجود ندارد.

 حامد حدادى در چين
حتى بــه صعود تيم ملى بــه جام جهانى هم واكنشــى روى 
صفحه شــخصى اش نداشته و اين نشــان از عمق اختلافات 
ميان او و فدراسيون بسكتبال دارد. سنتر 218 سانتى مترى 
بدون شــك مهره تاثيرگذار و كليدى براى بســكتبال ايران 
به شــمار مى رود كه تيم ملى به حضــورش در جام جهانى 
احتياج دارد. فعــلا كه حدادى راهى ليگ چين شــده و بايد 
ديد در ماههاى آينده اوضاع بين او و فدراسيون چگونه پيش 
مى رود. حامد نشــان داده هــر زمان تيم ملى بــه او احتياج 
داشــته، حتى با مصدوميت هم بازى كرده و بعيد است براى 
حل مشكل او با فدراســيون و كادرفنى كسى پا پيش نگذارد 
و به همين راحتى ســتاره بســكتبال ايران جــام جهانى را 

از دست بدهد.

ارسلان كاظمى در دوران تنبيه
 به خاطر برخى انتقادات نسبت به فدراسيون به شكل عجيبى 
از ليست تيم ملى كنار رفت. مهران شاهين طبع خيلى واضح 
درباره احتمال بازگشــت اين بازيكن صحبت نكرد؛ اما بعيد 
است تنبيه او از سوى فدراسيون خيلى ادامه دار باشد. ارسلان 
كاظمى در پســت 4 جزو بازيكنان كليدى بسكتبال ايران به 
شــمار مى رود و احتمالا در ماههاى آينده با يك عذرخواهى 
ســاده بتواند به تيم ملى بازگردد؛ مگر اينكه روى موضع خود 
پافشارى كند و اوضاع براى او پيچيده تر شود. جالب اينكه او 

نيز مثل حامد حــدادى از دادن 
حتى يــك پيــام تبريك هم 
بعد از صعود بــه جام جهانى 

خوددارى كرد.

 دفاع مد نظر برانكو  رونمايى شد

پرسپوليس  
و گنج  پورعلى گنجى

 سؤال مهم درباره ستاره هاى تيم ملى بسكتبال

صمد، حامد و ارسلان 
به جام جهانى مى روند؟

خبر

    بازيكن ذوب آهن رباط پاره كرد

ورزش: رحيم زهيوى به دليل پارگى رباط صليبى فصل 
را از دست داد.

به نقل از روابط عمومى باشگاه ذوب آهن، دكتر شريفيان 
پور پزشك ذوب آهن ضمن تاييد اين موضوع تاكيد كرد 
كه اقدامات پزشــكى براى درمان رحيم زهيوى پس از 
طى دوران نقاهت و جراحى ايــن بازيكن آغاز خواهد 
شد.اين بازيكن مورد توجه عليرضا منصوريان بود اما با 

مصدوميت فصل را از دست داد.

    هشدار سازمان ليگ

 به باشگاه سپاهان
ورزش: ديدار ســپاهان و پديده در شرايطى با حضور 
نزديك به 45 هزار هوادار اصفهانى برگزار شد كه باشگاه 
سپاهان، دو روز پيش از اين ديدار، در خصوص رايگان 
بودن تماشاى اين بازى اطلاع رسانى كرده بود. حالا چند 
روز پس از اين مسابقه، نامه اى با امضاى حيدر بهاروند 
رئيس سازمان ليگ به باشگاه سپاهان ارسال شده و از 
آن ها به دليل اينكه اين ديدار بــدون هماهنگى با آن 
ها، رايگان اعلام شــده، گلايه كرده است.سازمان ليگ 
همچنين هشدار داده كه در صورت تكرار اين امر، عواقب 

آن برعهده باشگاه سپاهان خواهد بود.

    گرو با استقلالى ها تمرين نكرد

ورزش: الحاجى گرو مهاجم نيجريه اى استقلال ديروز 
در تمرين استقلال شركت نكرد. اين مهاجم كه همچنان 
انتقادات زيادى را تحمل مى كند، در محل تمرين آبى 
پوشان حاضر شد و بعد از گفت و گو با كادرفنى و كادر 
پزشكى در تمرين بازيكنان اســتقلال حاضر نشد. بر 
اساس اعلام باشگاه اســتقلال دليل غيبت اين بازيكن 
در تمرين سرما خوردگى او بوده و به نظر مى رسد گرو 
از امروز تمرينات خود را با آبى پوشــان بــراى ديدار با 

سپيدرود رشت از سر بگيرد.

پاسخ آقا معلم به يك پست جالب
    جلالى: پيكان ما به اين اوراقى 

نيست
ورزش ســه: پنجمين باخت پياپى پيكان در هفته 
هاى اخير باعث شد تا فشــار روى اين تيم و كادرفنى 
آن افزايش پيدا كند. با اين وجود آن ها بعد از شكست 
برابر نفت مسجد سليمان در هفته چهاردهم ،مى دانند 
كه بازى روز پنجشنبه شان برابر نساجى مى تواند مهم 
ترين بازى فصل باشد. بازيكنان و كادرفنى اين تيم اما 
در بازگشت به تهران هم قسم شده اند تا بتوانند با يك 

برد برابر نساجى و جواد نكونام به ليگ برتر بازگردند.
در همين رابطــه بهنام مددى مدير رســانه اى پيكان 
عكسى از خودش و حميد مطهرى مربى تيم پيكان در 
كنار يك اتومبيل پيكان قديمى و نمايشى منتشر كرد و 

نوشت:« باهم درستش مى كنيم پيكانمان را ...»
اما نكته جالب اين بود كه مجيد جلالى سرمربى پيكان 
نيز زير اين پســت كامنت گذاشــت:« پيكان ما به اين 

داغونى نيست»

حســين توكلى كه مدتى است با 
احســان حدادى پرتابگر ديسك ايران 

تمرين مى كند مى گويد كه شرايط 
حال حاضر حدادى خوب نيست و 
اگر اين روند آماده ســازى و برنامه 
ريزى خيلى به جايى نخواهد رسيد. 
حســين توكلى گفــت: وضعيت 

احسان نسبت به شرايطى كه دارد 
متاسفانه خوب نيست. فضاى ورزش در 

ايران اين گونه است تا نياز مبرم به  چيزى 
 ماه مانده به 

ها و تمرينــات را انجام مــى دهيم و هفته 
3اى 3اى 3

ســطوح مختلف داريم ولى اين روند 
روند آماده ســازى براى فردى كه 

جالب نبود. در آن مقطع گفته بودند 
كه توكلى، ماســاژور روســى و مربى 
آمريكايى اش نمى توانند در كنار حدادى 
باشــند و حتى اردوهاى برون مرزى هم نمى 

دفاع توكلى از حدادى

مگر همه 20 هزار دلار به جيب احسان مى رود؟

با وجود غيبت موسوى، پيام به دنبال صعود  است

با پيكان تا صدر

روحى و سپس بدنى كرد. به مرور شكل تيم را عوض كرديم. 
مى دانستيم فشردگى مسابقات پرسپوليس زياد است. ما 
از شانس هاى خودمان بخصوص از ضربه كاشته آخر بازى 

استفاده نكرديم.
وى درباره دادن بازوبند كاپيتانى به محسن مسلمان گفت: 
محسن از سال 85 در اين تيم است و بعد از قاسم حدادى 
فر قديمى ترين بازيكن ذوب آهن اســت. بازوبند يك تكه 
پارچه است. بعضى بازيكنان بدون بازوبند كاپيتان هستند. 
ما اين موضوع را از بين برده ايم. دوستى و همدلى در تيم 

ما خوب شده است.

حاشيه هاى بازى
 محسن مســلمان قبل از شــروع بازى به سمت نيمكت 

پرسپوليس و برانكو رفت و لحظاتى با آنها خوش و بش كرد.
گوينده ورزشگاه تعداد تماشاگران حاضر براى تماشاى اين 

بازى را 22 هزار نفر اعلام كرد.
در بين دو نيمه مهــرداد ميناوند و افشــين پيروانى وارد 
جايگاه خبرنگاران شــدند و با خبرنــگاران ديدار كردند. 
همچنين سروش رفيعى بازيكن نيم فصل دوم پرسپوليس 
به جايگاه خبرنگاران آمد و لحظاتى در جمع خبرنگاران به 

گفت وگو پرداخت.
تماشــاگران پرسپوليســى در تمامى لحظات بازيكنان و 
سرمربى تيم شان را تشويق مى كردند و دقيقه اى از تشويق 

تيم محبوب شان دست برنداشتند.
با اخراج ميــلاد فخرالدينى در دقيقه 86 شــور و هيجان 
خاصى در ورزشگاه توسط هواداران پرسپوليسى ايجاد شد.

 سه امتياز اقتصادى ديگر 
در حساب پرسپوليس

مچ منصوريان 
هم خوابيد
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ادب و هنر

سعيد تشكرى خبر داد

حضور 170 نويسنده در نخستين «جايزه داستان هاى حماسى»
علمى  دبير  تشكرى،  سعيد  هنر:  و  ادب 
 170 گفت:  حماسى  داستان هاى  جايزه 
نويسنده در حوزه ادبيات داستانى با 220 
حماسى  داستان هاى  جايزه  نخستين  فراخوان  در  اثر 

شركت كرده و آثار خود را به دبيرخانه ارسال كردند.
«جايزه  دوره  نخستين  برگزارى  درباره  نويسنده  اين 
با  جايزه  اين  داشت:  اظهار  حماسى»  داستان هاى 
حماسى  داستان  از  معاصرسازى  و  اقتباس  موضوع 
رزم نامه ايران و توران در شاهنامه فردوسى توسط حوزه 
برگزار مى شود  رضوى  اسلامى خراسان  انقلاب  هنرى 
پايان رسيد و در  به  آبان   آثار در 30  ارسال  كه زمان 
مجموع 220 طرح از 170 نويسنده كشور به دبيرخانه 

جايزه رسيد.
از  مجموعه اى  حضور  شاهد  ميان  اين  در  افزود:  وى 
نويسندگان  كنار  در  كشور  برجسته  داستان نويسان 
جوان متعهد هستيم و نگاه جديدى در كم و كيف آثار 
ديده مى شود كه نشان از اين دارد كه نگارش طرح ها به 
همان سمتى مى رود كه ادبيات حماسى به آن نيازمند 

است.
دبير علمى نخستين جايزه داستان هاى حماسى تصريح 
قاسمعلى  آقايان  را  جايزه  اين  داوران  هيئت  كرد: 
فراست، على اصغر عزتى پاك، دكتر حسين شهرستانى 
و خانم زهرا زواريان تشكيل مى دهند كه تا 25 آذر ماه 

طرح ها را مورد مطالعه و ارزيابى قرار مى دهند و پس از 
آن اسامى صاحبان طرح هاى برگزيده اعلام خواهد شد.

طرح   15 گفت:  برتر  آثار  انتخاب  نحوه  درباره  وى 
را  بعدى  به مرحله  ورود  داوران مجوز  توسط  برگزيده 
پيدا مى كنند كه البته ممكن است با توجه به كيفيت 
آثار و نظر هيئت داوران، حوزه هنرى انقلاب اسلامى 
تعداد  افزايش  براى  را  سازوكارى  رضوى  خراسان 

برگزيدگان در اين مرحله در نظر بگيرد.
اينكه  بيان  با  حماسى  داستان هاى  جايزه  علمى  دبير 
بين  رقابت  و  داستان ها  نگارش  از  پس  نهايت  در 
نويسندگان، رتبه هاى برتر اول تا سوم مشخص خواهند 
شد، افزود: به تمامى 15 طرح برگزيده در مرحله اول 
حماسى،  داستان هاى  نگارش  از  حمايت  راستاى  در 
مبلغ 4 ميليون تومان تعلق خواهد گرفت و منتخبى از 
داستان ها در قالب كتاب منتشر و در مراسم اعلام نتايج 

نهايى رونمايى مى شود.

جشنواره

شعر

خبر

بازخوانى «شعرى براى ويتنام» از عليرضا طبايى
نعره اى مى شنوم، نعره شوم هواپيماها 

ادب و هنر: شعر عليرضا طبايى براى ويتنام اولين شعر نيمايى فارسى براى 
اين واقعه تأثيرگذار جهانى بود. در ادامه متن كامل اين شعر را مى خوانيد.

  شعرى براى ويتنام...
آه..... خاموش كنيد 

نعره صاعقه  آساى هواپيما ها 
اين عقابان به خون تشنه ويرانگر را 
آى انسان ها، آدم ها خاموش كنيد 
بانگ توفنده خمپاره و نارنجك را 

مرگزا نعره رگبار مسلسل ها را 
آى انسان ها، 

پيرزن گريه كنان مى نالد 
لحظه اى گوش كنيد، 

گريه كودك وحشت زده خرد مرا 
او از اين نعره شوم، 

او از اين بانگ مهيب، 
مى هراسد، و به خود مى لرزد، مى لرزد 

همچنان ساقه گندم كه ز خشم توفان 
واى... من نيز به خود مى لرزم 

مى ترسم 
هديه تان چيست مگر؟ 

همه نابودى و نابودى و نابودى 
همه ويرانى و ويرانى 

همه جا وحشت و تاريكى و بيمارى 
همه جا غرقه به خون پيكر قربانى...

من نمى دانم، 
بعد از اين نابودى، گرسنگى، ويرانى 

منِ پير، 
با چنين دست نحيف لرزان 

با چنين پاى عليل، با چنين داغ بزرگ 
زندگى را چه كنم... 

واى.... اين پيكر آغشته به خون بى سر 
پيكر شوهر بيمار من است؟ 

چشم....، اين چشم درافتاده به خاك 
چشم وحشت زده دختر من، 

دختر كوچك غمخوار من است؟ 
كودكم....! كودك گهواره اى كوچك من! 

نعره اى مى شنوم 
نعره شوم هواپيماها 

اين عقابان به خون تشنه ويرانگر را 
آى... خاموش كنيد انسان ها، 

نه.... نه... رحم به اين كو... د...ك... م. ن. ن... 
ناگهان رعدآسا، 

نعره زن، خانه برانداز هواپيمايى، 
مى گشايد دمى از خشم دهان مرموز

از دهان مرگ فرو مى ريزد 
نعره اى شوم به پا مى خيزد 

خانه يكباره به خود مى لرزد 
لحظه اى هر در و هر پنجره و هر آجر 

در فضا مى رقصد 

پويش «كتاب قهرمان» به مناسبت 40 سالگى انقلاب
ادب و هنر: نشســت خبرى مســابقة 
كتاب خوانــى و پويش «كتاب قهرمان»، با 
محوريت كتاب «سرباز كوچك امام»، پيش 
از ظهر ديروز با حضور راوى و نويسندة اين 
اثر دفاع مقدسى و همچنين اهالى رسانه در 
انتشارات پيام آزادگان برگزار شد. به گزارش 
قدس در ابتداى اين نشســت، سيدسجاد 
موسوى، دبير برگزارى پويش توضيح داد: 
ما پيش از اين نيز در پويش هاى مختلف 
كتاب خوانى، موضوعات خانواده محور را مبتنى بر كتاب هاى شاخص تجربه 
كرده ايم. امروز هم با پويش «كتاب قهرمان» در تلاشيم در كنار آن، دو اتفاق 
بزرگ را نيز رقم بزنيم تا حداقل به پرفروش ترشــدن برخى كتاب ها كمك

 جدى نمايد.
وى در ايــن باره گفت: عامــل اول معرفى ايــده آل كتاب هاى خوب و 
تبليــغ و ترويج آن هاســت. اين پويش ها نيز مــددكار اين خواهد بود تا 
آثار باكيفيت به صدر فروش بازار نشــر برســد. دوم اينكه هدف، توزيع 
چشــمگير است تا هر مخاطبى بتواند كتاب موردنيازش را به دست آورد. 
موســوى با بيان اينكه هدف ما در پويش فعلى، موضوع صبر و پايدارى 
است، ادامه داد: اميدواريم بتوانيم با «كتاب قهرمان» الگويى را در زمينة 
استقامت معرفى كنيم؛ چراكه معتقديم سلبريتى درست و واقعى امثال 
مهدى طحانيان اســت كه اتفاقاً مى تواند به فضاى فرهنگى كشور كمك 
كند. دبير مسابقة كتاب خوانى و پويش «كتاب قهرمان» تأكيد كرد: كتاب 
«سرباز كوچك امام» و راوى آن   مى توانند الگويى تراز براى دانش آموزان 
باشند. بر همين اساس ترويج كتاب خوانى و افزايش سرانة مطالعة مفيد از 
اهداف ما در اين راستاست كه البته با پويش هاى قبلى هم به رشد سرانة 
مطالعه رســيده ايم. وى اشــاره كرد: براى توليد ارزان كتب پرطرف دار 
مى توان به ســراغ ايــن پويش ها رفت. چنان كه ايجاد شــمارگان بالا به 
خــودى خود، انگيزة توليد و تكثير بين المللى آن را فراهم خواهد كرد و 
موضوعى دسترس ناپذير هم نيست. ايجاد دسترسى ارزان به كتاب و نيز 
تقويت بنية اقتصادى چرخة نشر از ديگر اهداف ما در اين پويش هاست.

موســوى دربارة روند برگــزارى خبر داد: پويش از امــروز آغاز و تا 
پايان اســفند برقرار است. در سايت اطلاع رســانى آن به نام همين 
مســابقه نيــز، اپليكيشــنى مرتبــط را بارگذارى خواهيــم كرد تا 
افــراد بــا خريد كتاب، امكان شــركت در مســابقه را پيــدا كنند
وى بــا اعلام اينكه از خبرنگاران فعال در پويش قدردانى مى شــود، 
افزود: بخش ويژة نوجوانان 13 و 14ســاله را نيز خواهيم داشــت؛ 
همچنيــن جوايــزى چندده ميليونى براى مســابقه ترتيب داده ايم. 
بزودى هم مســتند و تيزرهاى سينمايى را براى تبليغات اين كتاب 
و پويش پخش خواهيم كرد. اين مستند در جشنوارة عمار رونمايى 

خواهد شد. 

عليرضا طبايى كه با 60 سال فعاليت ادبى شاعران زيادى را به زبان فارسى معرفى كرده، امروز74 ساله مى شود

شاعرى كه با «شعرى براى ويتنام» جهانى شد

ادب و هنر: مديرعامل به نشر(انتشــارات آســتان قدس رضوى) گفت: در اختتاميه 
شــانزدهمين جشنواره كتاب رشد، مجموعه «يك داستان تخيلى با مفهوم قرآنى» از 

انتشارات آستان قدس رضوى به عنوان برگزيده اين جشنواره انتخاب شد.
به گزارش قدس و به نقل از روابط عمومى به نشر، حسين سعيدى اظهار كرد: در مراسم 
اختتاميه اين جشــنواره كه دوشنبه شب در مركز آفرينش هاى هنرى كانون پرورش 
فكرى كودكان و نوجوانان برگزار شد، در بخش برگزيدگان كتاب هاى قرآنى؛ لوح سپاس، 
جايزه نفيس و تنديس اين جشنواره به مجموعه هشت جلدى «يك داستان تخيلى با 

مفهوم قرآنى» از انتشارات آستان قدس رضوى نوشته كلر ژوبرت اهدا شد.
وى افزود: «يك داســتان تخيلى با مفهوم قرآنى» مجموعه اى هشت جلدى است كه 
در قالب «كتاب هاى پروانه» با موضوعاتى از قبيل راســتگويى و دروغگويى، دوستى، 
عذرخواهى، غرور و تكبر، آشتى، امانتدارى و... سعى دارد يكى از مفاهيم قرآنى را براى 

كودكان به تصوير بكشد و ملموس تر كند. 

ادب و هنر: به گزارش قدس و به نقل از روابط عمومى انجمن كتاب فروشان 
انقلاب  فرهنگى  جبهه  كتاب فروشان  انجمن  سالانه  نشست  دهمين  خوشه، 
كشور،  سراسر  از  فروش  كتاب   100 از  بيش  حضور  با  «خوشه»  اسلامى 
برگزار  تهران  سرچشمه  مجتمع  در  آذر   16 و   15 جمعه  و  پنجشنبه 

خواهد شد.
محصولات  و  كتاب  فروشگاه هاى  از  متشكل  خوشه  كتاب فروشان  انجمن 
فرهنگى است كه جهت هم افزايى هرچه بيشتر بين اين فعالان از سال 89 
فعاليت خود را با هدف تقويت، توسعه و ارتقاى كتاب فروشان جبهه فرهنگى 

انقلاب آغاز كرده است.
تبليغات  ناشران عضو خوشه، مسئولان سازمان  بر  اين گردهمايى علاوه  در 
و  داشت  خواهند  حضور  نيز  اسلامى  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  و  اسلامى 
حجت الاسلام پناهيان سخنرانى خواهد كرد. اين مراسم در مجتمع شهداى 

انقلاب اسلامى سرچشمه برگزار مى شود.

 كتاب

 كتاب

يك  مجموعه داستان
 از كلر ژوبرت برگزيده 

«جشنواره كتاب رشد» شد

گردهمايى
 100كتاب فروش در

دهمين نشست «خوشه»

 ادب و هنر/آرش شــفاعى  امروز چهارشنبه 
14 آذر ســالروز تولد استاد عليرضا طبايى، شاعر و 
ترانه سرايى اســت كه علاوه بر غزل هاى ماندگار و 
ترانه هاى خاطره انگيــزش، تأثيرى مهم در معرفى 
چهره هاى ادبى به ادبيات امروز ايران داشــته است. 
او سال ها مسئول صفحه شعر و ادبيات مجله جوانان 
امروز بود و توانســت اين نشريه را به پايگاهى براى 
معرفى شاعران جوان آن روزگار تبديل كند. حسين 
منزوى، عمران صلاحى، اكبر اكســير، محمدرضا 
عبدالملكيان و... از جمله شاعرانى هستند كه در اين 
نشريه به ادبيات امروز ايران معرفى شده اند. به انگيزه 
ســالروز تولد طبايى با او گفت و گويى كرده ايم كه 

مى خوانيد:

 شما متولد شيراز هستيد، چه شد كه پايتان 
به پايتخت باز شد؟

من متولد 14 آذر 1323 در شيراز هستم. همانجا هم 
درس هاى ابتدايى و مقطع متوسطه را خواندم و براى 
ادامه تحصيل به تهران آمدم. من ديپلم رياضى بودم 
ولى به خاطر يكى از دوستانم كه به تئاتر و سينما 
علاقه مند بود، در دانشگاه در رشته ادبيات دراماتيك 
امتحان دادم و جالب اين است كه من قبول شدم و 

آن دوستم نتوانست قبول شود.

 از همكلاسى هاى آن دوران دانشكده ادبيات 
دراماتيك چه كسانى را به ياد داريد؟

از دوستانى كه در اين آب و خاك هنوز هستند و نيز 
از آن هايى كه از ايران رفته اند، مى توانم از ايرج جنتى 
عطايــى نام ببرم كه البته او يك ســال از ما جلوتر 
بود. همچنين سيروس مشفقى، بهزاد فراهانى و خانم 
فريماه فرجامى  از همكلاسى هاى ما بودند. خيلى از 

دوستان ما جذب تئاتر و سينما شدند.

 چه شد كه شما به سمت ادبيات آمديد؟
من از قبل در حوزه شعر و ادبيات فعال بودم. از همان 
كلاس چهارم ابتدايى در شيراز شعرهايى مى نوشتم 
ولى از كلاس هفتم يا هشتم به صورت جدى شروع 
به شعر گفتن كردم و از سال 1337 آثارم در نشريات 
مركز منتشــر مى شد. اولين شــعرى كه از من در 
مطبوعات كشورى چاپ شد، شعرى بود كه مرحوم 
ابوالقاسم حالت كه مسئول صفحه شعر مجله سپيد 
و سياه بود، منتشر كرد. بعد از آن در مجلات ديگر 
آثارم چاپ شد. خانم سيمين بهبهانى در مجله تهران 
مصور شــعرهاى زيادى از من منتشر كرد، مرحوم 
رهى معيرى در اطلاعات هفتگى و مرحوم فريدون 
مشيرى در هفتار چنگ، خانم طاهره صفارزاده در 
زن روز هم شــعرهاى مرا منتشر مى كردند و اين ها 
همه قبل از ايــن بود كه من خودم به تهران بيايم. 
مجله جوانان، مجله ســخن بخصوص در زمانى كه 
آقاى نادرپور مســئول صفحه شعر آنجا بود و مجله 
فردوسى هم كارهاى مرا چاپ مى كردند. آقاى عباس 
پهلوان در مجله فردوسى بود و من ارتباط مداومى  با 
اين مجله پيدا كرده بودم. در سال 1344 شعرى از 
من در مجله فردوسى چاپ شد به نام «شعرى براى 

ويتنام» كه خيلى سر و صدا هم كرد.

 شــايد به ايــن دليل كه يك شــعر ضد 
امپرياليستى بود.

بلــه آن هــم در اوج اقتــدار حضــرات در ايران، 
آمريكايى ها آن زمان در ايران حضور همه جانبه اى 
داشتند ولى از كنار اخبار ويتنام و مقاومت دليرانه 
مردم آنجا نمى شــد گذشت. اولين شعرى كه براى 
ويتنام سروده شد، همان شعر بود و در يك صفحه 
كامل چاپ شــده بود. مجله را كــه باز مى كرديد، 
درست صفحه بعد از جلد با تصويرى درشت از يك 
زن ويتنامى  كه فرزند شيرخواره اش را به بغل گرفته 
بود و از بمباران فرار مى كرد، چاپ شــد. اين شعر 

جهانى شــد و بعدها آقاى دستغيب از قول سردبير 
فردوســى تعريف مى كرد و مى گفت:64 انجمن و 
ســازمان مردم نهاد حقوق بشرى در سراسر جهان 
پيام تشكر براى اين مجله فرستاده بودند. آن سال ها 
من دانش آموز سال آخر دبيرستان بودم. قبل از اينكه 
به تهران بيايم هم انتشارات پيروز نخستين مجموعه 
شعر مرا منتشر كرد و خوشبختانه از آن استقبال شد 
به طورى كه دكتر خانلرى آن مجموعه را در مجله 
سخن معرفى كرد و در چند نشريه ديگر هم معرفى 
شد و برايش نقد نوشتند. بعد از سربازى در سال 47 
به تهران آمدم و امسال هم پنجاهمين سال آمدن 
من به تهران و شصتمين سالى است كه فعاليت ادبى 

مى كنم.

 چه شــد كه وارد فعاليت هاى مطبوعاتى 
شديد؟

من از دوران كودكى به فعاليت مطبوعاتى و مطالعه 
علاقه مند بودم. خواهرم دانشــجوى ادبيات بود و از 
همان زمان كتاب هاى او را مى خواندم و شعرهايى از 
فرخى، منوچهرى، فردوسى و ديگران از همان زمان 
در ذهنم مانده است. در دبيرستان فعاليتم را از طريق 
تهيه روزنامه ديوارى شــروع كردم و در آن دوره در 
مسابقه روزنامه ديوارى دبيرستان هاى سراسر كشور 
اول شدم. بعد هم در مطبوعات محلى و روزنامه هاى 
شــيراز مانند اجتماع ملى و پيام آسمانى همكارى 
مى كردم. پس از آن هم ارتباطم با مطبوعات مركز 
شروع شد و وقتى به تهران آمدم ارتباطم با مؤسسه 
اطلاعات بيشتر شد و در روزنامه مشغول به كار شدم. 

در ســال 1347 مسئوليت صفحات شعر و ادبيات 
مجله جوانان به من واگذار شد. شايد اوايل با خودم 
فكر مى كردم كه يك مجله سنگين ادبى نيست ولى 
با طيفى از جوانان سراسر كشور ارتباط پيدا مى كنم 
و پايگاهى ايجاد مى كنم براى كسانى كه دسترسى 

به امكاناتى براى چاپ شعر ندارند.

 قبل از شما چه كســى اين مسئوليت را 
داشت؟

وقتى من وارد مجله شدم، تنها دو سال از تأسيس 
مجله مى گذشــت. قبل از من چندين نفر از جمله 
نصرت رحمانى آنجا كار كرده بودند ولى قبل از من 
آقاى محمد نوعى از شاعران خطه شمال مسئوليت 
صفحات را داشــت. مؤسسه اطلاعات يك سازمان 
شهرستان ها داشــت كه در همه ايران نمايندگى 
داشت و در آنجا شاعران شمالى بخصوص گيلانى ها 
حضور زيادى داشــتند، شاعرانى مثل همين آقاى 
نوعى، آقاى تيمور گرگين و ساقى گيلانى كه البته 

شاعران بسيار شاخصى نبودند.

 در آن دوران  مجله جوانان توانســت در 
معرفى نسل شــاعران جوان مؤثر باشد، اين 

تأثيرگذارى چگونه به وجود آمد؟
مجله جوانان مورد توجه نسل جوان بود بخصوص 
در جاهايى غير از تهران. من حســاب كردم خيلى 
از جوانان هســتند كه براى چاپ شعرهايشان بايد 
پارتى يا آشــنايى در مطبوعات داشــته باشــند و 
دسترســى به كسى كه بتواند شعرهايشان را چاپ 
كند، در حكم كيميا بــود. چون خود من اين فضا 
را حس كرده بودم و اشــتياق جوانان شــاعر براى 
شــناخته شدن را مى دانســتم، اگر كارهايشان در 
حد چاپ بود و نياز به تصحيحى مقدماتى داشت، 
اين كار را مى كردم و شعرهايشان را چاپ مى كردم. 
اگر شــعرها در اين سطح نبود؛ در صفحه اى كه به 
اسم مشــاورين بود، به عنوان مشاور ادبى در چند 
ســطر راهنمايى شــان مى كردم. به جز اين براى 
شــاعران جوان نامه مى نوشتيم. چند نفر استخدام 
شده بودند كه نامه هاى كوتاهى را كه براى شاعران 
جوان مى نوشــتم، تايپ و پست مى كردند. اين كار 
خيلى تأثير داشــت. خيلى از دوستان هم كه امروز 
براى خودشان اسم و رسمى  دارند به من مى گويند 
ما در شهر خودمان بوديم و اصلاً باور نمى كرديم از 
طرف مجله برايمان نامه بيايد. اين نامه ها هم برايشان 
تشــويق بود و هم باعث مى شد، مجله را بخوانند و 
پيگير باشند. اين كارها در تيراژ مجله هم مؤثر بود. 
آن دوران رقابت بين زن روز و اطلاعات هفتگى بود 
كه حدود 90 هزار تيراژ داشتند. ما اين تيراژ را پشت 
سر گذاشتيم و تيراژ عادى مان در حدود 480 هزار 
تثبيت شــده بود و در شماره هاى ويژه حدود 520 
هزار تيراژ داشتيم. صفحه شعر هم جاى خودش را 
باز كرده بود و همان كسانى كه در آغاز كار، جوانان را 
جدى نمى گرفتند، مصر بودند كه شعرشان در مجله 

منتشر شود و شاعران بزرگى مانند فريدون توللى، 
نادرپور، زهرى، نصرت رحمانى و ديگران نامه 

مى فرستادند و شعرهايشان را براى انتشار در اختيار 
ما قرار مى دادند. ما در انتشار شعر توجهى به اينكه 
شعرهاى شــاعران از كدام شهر آمده، با من ارتباط 
دارند يا تفكر آنان با ما همراه است يا نه، نداشتيم و 

معيارمان فقط اثر بود.

 امروز مطبوعات مرجعيت خود را از دست 
داده اند و فضا براى ويرايش و تنقيح شعر از بين 
رفته است؛ با اين تفاصيل چقدر به آينده شعر 

خوش بين هستيد؟
بيشــتر كتاب هايــى كه چــاپ مى شــود ارزش 
درخت هايى را كه برايشان قطع مى شود،هم ندارند، 
البته بعضى مواقع آثار خوبى منتشر مى شوند ولى 
آن ها هم پاى ديگران مى ســوزند. سياست گذارى 

غلطى در حوزه ادبيات انجام شده است. 
ما در كتاب هاى درسى دوران دبستان بخش هايى 
از شــاهنامه را مى خوانديم و هنــوز برخى از ابيات 
از همان زمان در ذهن من مانده اســت؛ اما اكنون 
در كتاب هاى دوران دبيرستان از چه كسانى و چه 

شعرهايى چاپ شــده است. اين كارها فاتحه 
فرهنگ ما را خوانده است. 

قبلاً دود چــراغ خوردن و زانو زدن 
پيش اســتاد رســم بود اما اكنون 
مى بينيم شعر كسى را كه تصحيح 
مى كنيــد، اعتــراض مى كند كه 
آنچه من نوشته ام؛ همان درست 
اســت و لاغير! من هنوز هم اگر 
كســى يك نكته به من ياد دهد 
حاضرم تا آخر عمر شــاگردى اش 

را كنــم، امــا امــروز اين 
و  كاذب  غــرور 

بسيار  نابخردانه 
ست.  ا سيب ز آ
ى  فضــا
ى  ز مجــا
شده  سبب 
كه  اســت 

يى  فضا

در اختيــار افراد قــرار گيرد كه هــر چيزى را 
منتشــر كنند، عده اى براى اينكه افراد بيشترى 
را گــرد خود جمع كنند و بره هاى بيشــترى را 
بشــمرند، حاضرند دســت به هر كارى بزنند و 
بعد از مدتى خودشــان هم بــاور مى كنند كه 
لابد آثارمان خيلى خوب است كه اين همه آدم 
دور ما جمع شده اند. در اين سال ها ما در حوزه 
ادبيات و آموزش هــاى عمومى  آن عقبگردهاى 
زيادى داشــته ايم و كتابت و شيوه هاى نگارشى 
زبان فارســى در هجومى  نابخردانه قرار گرفته 
است و بى ســوادى، ويرانگرى هاى زيادى كرده 
است. اين ها و عوامل ديگرى كه مجال گفتنش 
نيست، ســبب شــده اســت كه من احساس 
خوش بينى نداشــته باشم اما هميشه يك نكته 
هســت و آن اينكه زمانه غربالگر خوبى است و 

سره را از ناسره جدا مى كند. 
من در اين 60 ســال فعاليت ادبى، خيلى ها را 
ديده ام كه هياهوهــاى زيادى به راه انداخته اند 
و عكــس پشــت جلــد و مصاحبه هاى 
فراوان از آن ها منتشــر مى شد 
ولى امروز نه تنها كســى 
نمى برد،  نامى   آن ها  از 
هم  كارهايشــان  كه 
ارزش  مى دهد  نشان 
را  آن همــه هياهــو 
نداشــته اند و تنهــا 
از موقعيت هايــى كه 
اســتفاده  داشــته اند، 

مى كرده اند.  

برش

چــاپ  كــه  كتاب هايــى  بيشــتر 
مى شــود ارزش درخت هايــى را 
كه برايشــان قطع مى شــود،هم 
ندارند، البته بعضــى مواقع آثار 
خوبى منتشر مى شوند ولى آن ها 
هــم پــاى ديگــران مى ســوزند. 
سياســت گذارى غلطــى در حوزه 

ادبيات انجام شده است

در ويژه برنامه شبكه 4 و با حضور ناصر فيض و سعيد بيابانكى

كارنامه مرحوم زرويى نصرآباد مرور شد
فارس: ناصر فيض و ســعيد بيابانكى با حضور در برنامه «شــب 
شعر» شبكه چهار سيما با اجراى محمود اكرامى فر، ياد ابوالفضل 

زرويى نصرآباد نويسنده و طنزپرداز فقيد را گرامى داشتند. 
ناصــر فيض مدير دفتر طنز حوزه هنرى با اشــاره به جايگاه حرفه اى مرحوم 
زرويى نصرآباد عنوان كرد: او با اســتفاده از فرهنگ عامه، بيشتر خودش را به 
مردم نزديك مى كرد. نصرآباد به همه ظرافت هاى انتقال معنا در شعر و نثرش 
توجه داشت. او مدام نگران اين بود كه مبادا براى شعر طنز كارى نكرده باشد.

وى در پاســخ به اين پرسش اكرامى فر كه: فكر مى كنيد زرويى چه مطلبى را 
براى سنگ مزارش انتخاب مى كرد، افزود: به دليل روحيه طنازانه او مى گويم 
حتماً مى گفت جملاتى با غلط املايى روى آن بنويســيد كه مردم را بخنداند 

و شاد كند!
ســعيد بيابانكى نيــز در ادامه گفت: در طنز نياز به تناقض و تضاد احســاس 
مى شــود. شــايد تعريف حكيمانه «امر به معروف و نهى از منكر » كه سال ها 
پيش در لباس هنر خود را نمايان كرد، در آثار شــاعرانى چون سلمان هراتى 
و عبدالملكيان كه ظاهر شــهرى با اصالت روستايى را تلفيق مى كرد، برجسته 
باشــد و در قرن هشــتم نيز حافظ نمونه هاى بارزى از به كارگيرى اين تلفيق 

را ارائه كرده اســت. شعر زرويى نصرآباد نيز در دوران معاصر ما سرشار از اين 
تضاد و تناقض هاست و بخوبى آن را برجسته مى كند.

وى ادامه داد: زرويى نصرآباد به ميزانى بر شــعر تســلط داشت و به شگردى 
از طنز رســيده بود كه براى عامه مردم و خواص در ادبيات جذابيت داشت و 
اين اصول را هيچ گاه رها نكرد. شــعر زرويى نصرآباد و ويژگى هاى اخلاقى و 
حرفه اى اش برجســته است. از اين منظر زمانى او را با مرحوم قيصر امين پور 
مقايسه مى كردم كه هم در شعر جدى، هم شعر نو و طنز و موضوعات مختلف 
شهرى و اجتماعى قلم زده است. زرويى نصرآباد نيز از اين نظر شبيه به اوست.
بيابانكى نيز در پاســخ به پرسش اكرامى فر درباره مطلب انتخابى زرويى براى 
ســنگ مزارش، ابتدا شــعرى خواند و عنوان كرد: «ســنگ قبر پدرم مشكل 
املايى داشــت...چند سالى اســت به گور پدرم مى خندند»؛ به نظرم اين بيت 
زرويى نصرآباد انتخاب خوبى بود كه مى گويد: «يه چيز مى گم ايشــالا دلخور 

نشين...قربون اون دلاى تك سرنشين».
در ادامــه برنامه على زراندوز از طنز پردازان و كارشناســان ادبى كه مدتى با 
مرحوم زرويى در مجله «گل آقا» همكارى كرده است، بيان كرد: آقاى زرويى 
نصرآبــاد مدتى پس از آمدن من به نشــريه «گل آقا» از اين مجله رفتند، اما 

ارتباط ما حفظ شد. او را همه دوست داشتند و گل آقا همچنان خانه اول شان 
در ســال هاى بعد كارى نيز محسوب مى شــد. مرحوم كيومرث صابرى فردى 
رك گو بود و بى دليل از كســى تعريف نمى كرد؛ زمانى كه او زرويى نصرآباد را 

عبيد روزگار كنونى دانست، پى به توانمندى اش برده بود.
وى همچنين خاطرنشــان كرد: ايشــان به كار جوانان بسيار بها مى داد، وقت 
مى گذاشت و آثارشان را مى خواند و نقش معلمى را بسيار خوب ايفا مى كرد.

مجله ادبى «شب شعر» به تهيه كنندگى كوروش انصارى، هر دوشنبه شب در 
حوزه ادبيات، ساعت 23 روى آنتن شبكه چهار مى رود.

بازتاب
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حامد جعفرى: 
«انقراض» را به  جشنواره  فجر نمى دهيم

سيما و سينما: حامد جعفرى، 
مديرعامــل گــروه «هنرپويــا» 
انيميشــن هاى  تهيه كننــده  و 
و  روم»  «شــاهزاده  ســينمايى 
«فيلشــاه» درخصــوص آخرين 
وضعيــت توليد اثــر جديد اين 
كمپانــى با نام «انقراض» به خبرنــگار «صبح نو» گفت: كار نگارش متن و 
فيلمنامه «انقراض» و دريافت مجوز ساخت آن در سال پيش انجام شده 
است. هم اكنون فيلم در حال طى مراحل مختلف توليد بوده و در آستانه 
ورود به مرحله انيميت آن مى باشــيم. وى درخصوص زمان آماده سازى 
اين انيميشــن و رونمايى آن در سى و هفتمين جشنواره فيلم فجر گفت: 
هم اكنون نمى توانيم زمان مشخصى براى آماده سازى نهايى انيميشن اعلام 
كنيم  اما هدف آن اســت كه بتوانيم در زمان كوتاهى پس از آماده سازى 
آن را به اكران عمومى برسانيم. محوريت برنامه ها در «هنرپويا» با مخاطبان 
است و به خصوص پس از تجربه خوب اكران نوروزى انيميشن سينمايى 
«فيلشاه» تمام تلاش خود را مى كنيم تا در زمان خوبى بتوانيم هديه اى 

تازه براى كودكان و خانواده ها داشته باشيم.
تهيه كننده انيميشن «انقراض» افزود: جمع بندى و تصميم هيئت مديره 
«هنرپويا» آن است كه در سى و هفتمين جشنواره فيلم فجر به دبيرى آقاى 
داروغه زاده شركت نكنيم، لذا فرم ثبت نام اين جشنواره را نيز پر نكرده ايم.
وى دربــاره علت اين تصميم توضيــح داد: نمى توانيم رفتار غيرحرفه اى 
و دور از اخلاق مســئولان جشــنواره در قبال «فيلشاه» را فراموش كنيم 
و فكر مى كنم براى حضور مجدد در جشــنواره بايد صبر كنيم تا زمانى 
كه اطمينان پيدا كنيم مديران جشــنواره واقعــاً مصمم به اصلاح روند 

تصميم گيرى ها و سياست هاى اشتباه گذشته خود هستند.
مديرعامل گروه «هنرپويا» افزود: داورى نشدن و قربانى شدن «فيلشاه» در 
جشنواره فجر گذشته، با استقبال خوب مخاطبان در اكران نوروزى جبران 
شد و چه درباره انيميشن سينمايى «شاهزاده روم» و چه «فيلشاه» استقبال 

مخاطبان بهترين جايزه براى ما در «هنرپويا» بوده است.
 

بهروز افخمى با «قبل انقلاب» 
به تلويزيون مى آيد

تسنيم: برنامه «قبلِ انقلاب» كه 
در مركز تلويزيونى حوزه هنرى 
در حال توليد است در فصل اول 
به دوره حكومت رضاشاه پهلوى 
مى پردازد. بهروز افخمى كه پيش 
از اين آثارى در حوزه تاريخ معاصر 
داشته است، بزودى مجموعه  مناظره هايى درباره رضاشاه را اجرا خواهد 
كرد. اين برنامه به كارگردانى مهدى نقويان و تهيه كنندگى محسن يزدى و 
مجرى طرح ياسر فريادرس روى آنتن خواهد رفت؛ هنوز شبكه اى كه اين 
برنامه را پخش مى كند مشخص نشده و دست اندركاران در حال رايزنى 
شبكه هاى سراسرى براى پخش اين برنامه هستند كه بزودى مشخص 

خواهد شد.

چرا مستندهاى سياسى
به «سينماحقيقت»  نيامدند؟

مهر: محمدمهدى طباطبايى نژاد 
نشســت  در  دبيــر جشــنواره 
رســانه اى دوازدهمين جشنواره 
«ســينماحقيقت» در پاســخ به 
پرســش خبرنگار مبنــى بر كم 
بودن آثار سياسى در اين دوره از 
جشنواره و حذف فيلم هايى چون «شورش عليه سازندگى» و «قبرهاى پر 
سر و صدا» عنوان كرد: من عضو هيئت انتخاب نيستم كه جواب اين سؤال 
را بدهم و اين انتخاب آن ها بوده است. فيلم هاى «قبرهاى پر سر و صدا» و 
«شورش عليه سازندگى» در سبد تماشاى هيئت انتخاب بودند و آن ها اين 
آثار را انتخاب نكردند يعنى اين آثار به لحاظ كيفيت درخور نبود البته اين 

به اين معنا نيست كه اين آثار، فيلم هاى محترمى نيستند.
مديرعامل مركز گسترش سينماى مستند و تجربى در جواب به سؤالى 
مبنى بر رفتارهاى معنى دار هيئت انتخاب در انتخاب آثار گفت: امسال 
فيلم «برادران» به دليل اينكه سال ساخت آن با فراخوان مغايرت داشت در 
جشنواره پذيرفته نشد. درباره «شورش عليه سازندگى» و «راه طى شده» 
بايد بگويم اين آثار حتى رأى ذخيره هم نداشــتند و هيئت انتخاب اين 
آثار را به لحاظ كيفى نپذيرفتند؛ بنابراين بحث مماشات در ميان نيست. 
من سعى كردم زير علم هيچ گروه سياسى نباشم، من يك آدم فرهنگى 
هستم و «سينماحقيقت» هم يك جشنواره فرهنگى است و آثارى از اصلاح 
طلبان و اصولگرايان در اين جشنواره به نمايش گذاشته مى شود؛ البته اين 

جشنواره مقررات خود را دارد.
دبير اين جشــنواره اظهار كرد: جشنواره فيلم هاى پروپاگاندا درباره افراد 
سياسى را پخش نمى كند چون اين جزو ذات جشنواره نيست البته اگر 
فيلم ســمپات از اين نوع افراد باشــد به نمايش درمى آيد؛ اين سياست 
كلى جشنواره است و همچنان برقرار است چه من باشم چه نباشم. من 
كارى به شخصيت فيلم ندارم، پروپاگاندا در مورد هر شخصيت سياسى 
به نمايش درنمى آيد، اما فيلم سمپات و فيلم منتقدانه را اكران مى كنيم.

واكنش شديد شوراى نظارت بر صدا و سيما 
به حاشيه هاى «من و شما»

بر  نظارت  شــوراى  بانى فيلم: 
ســازمان صدا و سيما با اشاره به 
اتفاقات برنامه «من و شما» شبكه 
شــما، بر لزوم برخــورد جدى با 
رفتارهاى خــارج از عرف و ادب 
تأكيــد كرد. شــوراى نظارت بر 
سازمان صدا و ســيما با اشاره به اتفاقات برنامه «من و شما» شبكه شما 
و برخورد خارج از عرف و ادب آرش ظلى پور مجرى اين برنامه، برخورد 
جدى با رفتارهاى اين چنينى را ضرورى دانســت. شوراى نظارت ضمن 
حمايت از برخورد جدى ســازمان صدا و ســيما با رفتارهاى اينچنينى، 
پيشتر در مكاتبه اى نسبت به هنجارشكنى هاى اين مجرى و ضعف هاى 
وى از جملــه «توان پايين در هدايــت و جهت دهى مباحث»، «ضعف  در 
استفاده از زبان بدن»، «سطح پايين سواد و دايره واژگانى محدود» و «تلاش 
براى تبديل خود به يك چهره از طريق هنجارشــكنى در رســانه ملى» 

تذكرات لازم را به سازمان صدا و سيما داده بود.

 ســاخت «اقيانــوس آرام» از يك ايده 
شــخصى مى آيد يا از سوى شبكه به شما 

پيشنهاد شد؟ 
اربعين سال گذشته ويژه برنامه اى در مسير كربلا 
به نجف توليد مى شــد و يك استوديويى هم در 
كربلا مستقر بود و به صورت مستقيم اين برنامه 
از شبكه دو سيما پخش مى شد. البته من در آن 
برنامه حضور نداشتم، اما اواخر سال گذشته بود كه 
به ما پيشنهاد شد فصل دوم آن را در تهران توليد 
كنيم. «اقيانــوس آرام» يك برنامه با حال و هواى 
نوجوان بود و از همان ابتدا هم تصميم بر اين بود 
كه اتفاق متفاوتى در اين برنامه رقم بخورد.ما كار 
خود را با جلسات مشــورت و اتاق هاى فكر آغاز 
كرديــم و تمركز ما بر اين بود كه با چه محتوايى 
سراغ اين برنامه برويم و تقريباً اين اتفاق 6 ماهى 
زمان برد. اولين كار هم آسيب شناســى كارهاى 
ســاخته شــده در حوزه كودك و نوجــوان بود. 
جلســاتى را با حضور روان شناسان، برنامه سازان 
نوجوان، فعالان رســانه اى و كسانى كه در حوزه 
تربيتى كودك و نوجوان متخصص هستند برگزار 
كرديم و مى توانم بگويم شايد با بيشتر از 40 نفر 

اين جلسات را داشتيم.
در نهايت به اين نتيجه رســيديم كه ايراد اصلى 
در جنس برنامه هايى كه براى نوجوانان ســاخته 
مى شــود، اين بود كه بنا به گفته روان شناسان 
اين برنامه ها والدمحورند. به اين معنى كه ما براى 
نوجوان تصميم مى گيريم اين برنامه يا اين محتوا 
براى تو خوب است و به نوعى ما كاملاً در موضع 
پدر و مادر هســتيم، البته شايد همين فضا را به 
نحوى در مدارس هم داشته باشيم. با اين مقدمه 
اوليــن چيزى كه به ذهن ما رســيد اين بود كه 
در برنامه از كارشناس استفاده نكنيم و نخواهيم 
بچه ها را نصيحت كنيم. حال اين مســئله مطرح 
مى شــد، اگر نخواهيم بچه هــا را نصيحت كرده 
و كارشــناس را حذف كنيم چه چيــزى را بايد 
جايگزين آن كنيم. به اين نتيجه رســيديم قصه 
گفتن و قصه شنيدن حلقه مفقوده ماست و ما بايد 
سراغ آدم ها با قصه هايى برويم كه بتوانند محتواى 

مورد نظر ما را بى واسطه به بچه ها منتقل كنند.
اتفاق ديگر اين بود كه فــرم برنامه را به گونه اى 
طراحى كرديم تا همه چيز دست خود بچه ها باشد 
و مجرى را حذف كرديم. اين تصميم با ريســك 
بالايى همراه بود و تــا لحظه آخر هم نگران اين 

مسئله بوديم كه آيا كار جمع مى شود يا خير، اما از 
آنجايى كه حقيقتاً نوجوانان را خوب نمى شناختيم 
اين تــرس هم از همان جا شــكل مى گرفت،اما 
خوشــبختانه الان ديگر اين ترس وجود ندارد و 

فضاى اعتماد شكل گرفته است.

 سپردن اجرا به نوجوانان كار شما را سخت 
نمى كرد؟

مى توانم بگويــم در طول ســاخت برنامه ديگر 
كمترين نگرانى ما مجرى بود و بچه ها خودشان 
همه چيز را بخوبى اداره مى كردند. طبيعتاً كار من 
سخت تر مى شد چون من تصميم گرفتم علاوه بر 
كارگردانى مربى بچه ها هم باشم و هدفمان اين بود 
كه صرفاً يك برنامه تلويزيونى نسازيم و يك فضاى 
تربيتى هم در برنامه حاكم باشد كه حتى بعدها 

اين مسئله خيلى براى بچه ها جدى شد.
همچنين يك فهرســتى از دغدغه هاى نوجوان 
تهيه كرديم كه در حكم يك سرفصل كلى براى 
ما عمل مى كرد. ما چيزى در حدود 200 مصاحبه 
با بچه ها داشتيم و بخشــى از محتواى فهرست 
از آنجا تأمين مى شــد و يك بخش ديگر هم به 
كمك كنشگران نوجوان، كارشناسانى تربيتى و 
روان شناسان به دســت آمد و در نهايت به يك 
فهرست از دغدغه ها و نيازهاى اين نسل رسيديم 
كه دوســت دارند در موردش حرف بزنند و حرف 
بشــنوند. بحث هويت كه شامل هويت جنسى، 
ملى، وطن پرستى، نگاه به آينده، حجاب، اعتماد 
به نفس و... از سرفصل هاى مهم ما بود و يك فصل 
كلى تر را هدف قرار داديم با اين عنوان كه نوجوان 

قابل اعتماد است و بايد جدى گرفته شود.
برنامــه را با خود بچه ها شــروع كرديم تا حداقل 
خودمان به اين فرم وفادار بوده باشــيم و نشــان 
دهيم كه به آن ها اعتماد كرديم. از همان ابتدا هم 
چندين كارگاه خلاقيت و برنامه سازى داشتيم و 
چند جلسه در استوديو با بچه ها تست گرفتيم و 
امروز به خانواده اى تبديل شــديم كه 30 نوجوان 
در آن حضور دارند و به صورت جدى پاى كارند. 
حتى تيزر و تيتراژ را هم خودشان ساختند و كاملاً 

درگير كار شدند.
مرحله بعدى رســيدن به آدم هايى بود كه قصه 
دارند و بايد در اين برنامه حاضر شــوند. معمولاً 
اين جنس برنامه ها سراغ سلبريتى ها مى روند، اما 
مــا اين كار را نكرديم و برايمان قصه مهم بود كه 
بچه ها بتوانند محتواى قصه كه نياز امروزشان است 
را پيدا كنند. برهمين اساس هم ميهمانان برنامه را 

به دو گروه بزرگسال و نوجوان تقسيم كرديم. اغلب 
ميهمانان نوجوان ما از شهرستان هستند و در اين 
برنامه افرادى حضور دارند كه كارهاى مهمى را به 
طور مثال در ســرپل ذهاب، خوزستان يا ياسوج 
انجام دادند، مبنــاى دعوت هم بر اين بود كه به 

اين نوجوان اعتماد شده و كارى انجام داده است.
در بخش ميهمانان بزرگســال هم سراغ كسانى 
رفتيم كه يك زيست نوجوانانه داشته باشند يعنى 
قصه شان از نوجوانى كليد خورده باشد. مثلاً اگر 
قرار بود از جنــگ و دفاع مقدس صحبت كنيم 
كسى را به برنامه دعوت كرديم كه در 15سالگى 
و در فتح خرمشهر دو پايش را از دست داده است.

 معمولاً نوجوانان در اين سن تلاطم هاى 
بسيارى را مى گذرانند. مبناى انتخاب عنوان 

«اقيانوس آرام» براى اين برنامه چه بود؟
اين برندى بود كه از ابتدا وجود داشت و شبكه دو 
و سازمان اوج مى خواستند اين برند را حفظ كنند، 
اما توجيه خودمان هم اين بود كه شايد اقيانوس به 
ظاهر آرام باشد، اما در دلش تلاطم دارد و با همين 
منطق هم دكور را طراحى كرديم. وقتى ميهمانان 
وارد استوديو مى شوند روى اسكله اى كه طراحى 
شده مى روند و آنجا صحبت مى كنند. ضمن اين 
كه المان هاى بسيارى كه تداعى كننده اقيانوس 

باشد هم در برنامه طراحى شده است.

 بازخورد مخاطبان نسبت به برنامه چگونه 
بوده است؟

برنامه اين طور طراحى شــد كــه بچه ها بتوانند با 

خانواده آن را ببينند و ما هم بازخورد مخاطبى كه 
با خانواده همراه برنامه شده را خيلى داشتيم و اين 
براى من بسيار جالب بود. حتى پخش برنامه زمانى 
انتخاب شد كه خانواده هم پاى تلويزيون است، اما 
به دليل ساعت پخش و فشردگى كنداكتور تلاش 
كرديم كه اين زمان را حفظ كنيم و ترجيح ما اين 
بود كه تايم خوبى داشــته باشيم. به نظرم الان يك 
مقدار زود است كه بخواهيم در مورد اقبال اين برنامه 
ميان مخاطبــان صحبت كنيم، اما در همين مدت 
اندك هم بازخوردها خيلى مثبت و خوب بوده و يك 
مقدار به دليل فرم جديد برنامه بايد به مخاطب زمان 
بدهيم، چرا كه مورد مشابهى مانند اين برنامه وجود 

ندارد و بايد به آن فرصت ديده شدن بدهيم. 

 همانطور كه اشاره كرديد شما در توليد 
اين برنامه با تيم گسترده اى جلسه داشتيد 
و مشــورت گرفتيد. به نظر شما نياز امروز 
نوجوانى كه در محاصره شبكه هاى اجتماعى 
و فضاى مجازى و انبوه اطلاعات قرار گرفته 

چيست؟
به نظرم هيچ چيزى به اندازه جدى گرفته شدن 
براى نوجوانان مهم نيســت. الان فضاى خيلى از 
برنامه سازان به سمت سرگرمى رفته و حرف هاى 
جدى زدن عرصه كم فروغ ترى دارد. مضاف بر اين 
نوجوانان هستند كه انتخاب مى كنند چه چيزى 

گفته شود برايشان بهتر است. 
ما خيلى با سانسور با نوجوان صحبت مى كنيم در 
حالى كه فكر مى كنيم آن ها نمى فهمند اما خيلى 
جلوتــر از ما مطلب را دريافت كردند و اين را بايد 
بپذيريم. دوم اين كه نوجوانان نســبت به شرايط 
فعلى خودشــان معترض هســتند از آموزش و 
پرورش گرفته تا فضاى خانواده و به قدرى سرعت 
اتفاقات در اين نســل زياد اســت كه بايد سالانه 

نيازسنجى شود.
خــود مــن در مواجهه با آن ها غافلگير شــدم و 
تصــورم اين بود كه بايد كار ســخت ترى با آن ها 
داشــته باشــم، اما الان دغدغه من اين است كه 
يك يــادگارى خــوب از تجربــه ميهمانانى كه 
دعوت مى كنيم بــه بچه ها بدهم تا اين كه صرفاً 
برنامه خوبى بســازم و اين كاملاً به دليل حضور 
نوجوانــان اســت و ايــن روزها همــه زندگى ام 
تحت الشــعاع اين برنامه و نوجوانان قرار گرفته

است.

برش

ميهمانان نوجوان ما از شهرستان 
هســتند و در اين برنامه افرادى 
حضــور دارند كه كارهاى مهمى را 
انجــام دادند، مبناى دعوت هم بر 
اين بود كه به اين نوجوان اعتماد 
شــده و كارى انجام داده اســت. 
در بخــش ميهمانــان بزرگســال 
هم سراغ كســانى رفتيم كه يك 

زيست نوجوانانه داشته باشند

سيما و سينما

گفت و گوى قدس با هادى نعمت اللهى كارگردان برنامه نوجوانانه اين روزهاى شبكه دو

شور نوجوانى  در«اقيانوس آرام»
 ســيما و ســينما/ صبا كريمى  «اقيانوس آرام» عنوان برنامه اى 
گفت و گو محور و ويژه گروه سنى نوجوان است كه به كارگردانى هادى 
نعمت اللهى و تهيه كنندگى وحيد ملتجى توليد مى شود. نوجوانان 
در ايــن برنامه قصه هاى پرماجراى زندگى خود را روايت مى كنند و 
اجراى آن نيز برعهده خود نوجوانان اســت. سرى جديد اين برنامه 
با حضور قهرمان هايى از زندگى معمولى شروع شد و بازخورد بسيار 
خوبى ميان مخاطبان داشــت. قهرمانى كه گاه يك نوجوان مخترع 
كرمانشاهى است كه پس از زلزله سال گذشته با اختراع نوعى كرِم به 
هموطنان زلزله زده خود كمك كرده يا نوجوانى كه با هزينه شخصى 
خود يك اسلحه جديد طراحى كرده است. درست است كه اين برنامه 
مختص نوجوانان ساخته شده است، اما به جز ميهمان هاى نوجوان 
درهر برنامه يك ميهمان بزرگسال هم دعوت مى شود كه رو در روى 

نوجوانان قرار گرفته و از نوجوانى و تجربيات خودش مى گويد. بخشى 
كه چند هفته گذشته به حضور جانباز دفاع مقدس كه در نوجوانى هر 
دو پايش را از دست داده بود، اختصاص داشت و مورد توجه مخاطبان 
قرار گرفته و ويديوى صحبت هايش در فضاى مجازى دست به دست 

شد. 
برنامه «اقيانوس آرام» كه بر عكس اسمش به زندگى و داستان هاى 
نوجوان هاى خاص و متفاوت و پرشر و شور ديروز و امروز مى پردازد، 
هر هفته روزهاى چهارشــنبه، پنج شنبه و جمعه از ساعت 21 روى 
آنتن شبكه دوم سيما مى رود و تكرار هر قسمت هم روز بعد ساعت 
9 صبح پخش خواهد شد. به انگيزه بخش اين برنامه و استقبال خوب 
مخاطبان با هادى نعمت اللهى بــه گفت وگو پرداختيم كه در ادامه 

مى خوانيد.

بازتاب

سيما و ســينما: كارگــردان مستند «شــورش عليه 
ســازندگى» با تأكيد بر تلاش براى روايت شــورش هاى 
مشهد و اسلامشهر در دهه 70، گفت به دنبال «افشاگرى 

سياسى» نبوده است.
به گزارش خبرنگار مهر، مستند «شورش عليه سازندگى» 
بــه كارگردانى مصطفى شــوقى با حضــور جمعى از 
مستندسازان و علاقه مندان عصر روز دوشنبه 12 آذرماه 

در خبرگزارى مهر برگزار شد.
مصطفى شوقى كارگردان «شورش عليه سازندگى» پس 
از نمايش فيلم درباره شكل گيرى ايده اوليه ساخت اين 
مســتند گفت: زمانى كه 10 سال داشتم پدرم مسئول 
بايگانى اداره آموزش و پرورش بود كه در ميان پرونده هاى 
موجود در دفتر او به اسنادى با مهر محرمانه درباره مشهد 
برخورد كردم و براى اولين بار با يك شــورش در مشهد 
مواجه شدم. از آن زمان هميشه اين سؤال در ذهنم بود 
كه چگونه در فاصله 13، 14 ســال پس از انقلاب چنين 

شورش و اعترضى در كشور رخ داده است.

حب و بغضى به دولت سازندگى نداشتم
وى افزود: بعدها مطالعه كتاب «سياست خيابانى» نوشته 
آصف بيات زاويه نگاهى تازه درباره اين پديده به من داد. 
اين كتاب هرچند درونمايه اى چپ و ماركسيستى داشت، 
اما رگه هايى از مرور جنبش هاى اجتماعى مانند آنچه در 
اراك و اسلامشهر رخ داده بود، داشت كه به كار من آمد.

كارگردان «شورش عليه سازندگى» با اشاره به آغاز ساخت 
اين مستند در زمان حيات هاشمى رفسنجانى گفت: بدون 
آنكه حب و بغضى نســبت به مجموعه دولت سازندگى 
داشــته باشــم از همان ابتدا به دنبال ارائه يك روايت و 
گزارش درباره اين دو واقعه نسبتاً خاموش در تاريخ معاصر 
بودم. هنوز فكر مى كنم روايت اين مستند بايد كامل شود. 
هر چنــد اصل واقعه و روايت آن در نقد سياســت هاى 
اقتصادى مرحوم هاشمى است، اما علاقه مندم چند نگاه 
كارشناسى در دفاع از دولت سازندگى به اين روايت اضافه 

شود.
وى با اشــاره به همزمانى آشوب هاى دى ماه سال 96 با 
مراحل ساخت اين مســتند افزود: نكته جالب اين بود 
كه به جز ســه گفت وگو، ساير كارشناسانى كه براى اين 

مستند با آن ها گفت وگو كرده بوديم، تكرار اين حوادث 
را براســاس شــواهد و قرائن موجود در ابتداى سال 96 
محتمل مى دانســتند و در پاســخ به پرسش پايانى ما 
درباره احتمال تكرار اين وقايع در آينده، غالباً پاسخ مثبت 
داده بودند. صريح ترين پيش بينى را هم محمدحســين 
جعفريان داشــت كه گفته بود بزودى و در مشهد شاهد 

تكرار اين حوادث خواهيم بود.
شوقى درباره حذف اين پيش بينى ها از نسخه نهايى گفت: 
بشدت ابا داشتم از اينكه اين مستند مرتبط با شرايط روز 

تحليل شود.
من به دنبال ارائه روايتى از شــرايط ناشــى از سياست 
تعديــل اقتصادى در ابتداى دهــه 70 بودم. اتفاق بدى 
كه مى توانست براى اين مستند رخ دهد و متأسفانه در 
مواردى هم شــاهدش بوده ام اين است كه آن را مرتبط 
با شــرايط امروز بدانند. حتى يكى از مسئولانى كه فيلم 
را ديــد،  به من گفت چرا فيلم عليه دولت آقاى روحانى 
ساخته اى!؟ در حالى كه واقعاً هدف از ساخت اين مستند 

اين نبوده و نيست.
كارگردان «شورش عليه ســازندگى» ادامه داد: ايده آغاز 
مستند با ماجراى پذيرش قطعنامه و ارتحال حضرت امام 
خمينى(ره) هم با اين قصد بود كه مخاطب به طور كامل 

متوجه آن مقطع تاريخى شــود و در آن شرايط تاريخى 
روايــت فيلم را دنبال كند. به جز اشــاره مختصرى كه 
مرتضى الويرى و محمد هاشمى درباره شرايط امروز در 
فيلم دارند، وسواس داشتم كه فيلم مرتبط با شرايط امروز 
نباشد. مرور و روايت تاريخ، قواعدى دارد كه بايد رعايت 
كنيم. قطعاً روايت شرايط امروز، ساختار و قواعد متفاوتى 
از آنچه در اين مستند دنبال كرده ام مى طلبد كمااينكه 
نمى تــوان گفت لزوماً همان دلايــل و زمينه هاى وقوع 

حوادث سال 71 امروز در حال تكرار است.
شوقى به تلاش براى انعكاس روايت ها و نگاه هاى مختلف 
سياســى در اين مســتند اشــاره كرد و گفت: آدم هاى 
بسيارى بودند كه حاضر به حضور در اين مستند نشدند. 
البتــه گلايه اى از اين افراد ندارم و شــخصاً هم آن قدر 
حوصله داشتم كه دو سال و نيم براى تكميل اين روايت 
صبر كردم، اما از جايى به بعد احساس كردم بايد كار را 
جمع كنم. مجموعه خانواده آقاى هاشمى از تلاش بنده 
براى ساخت اين مستند آگاه بودند و نامه نگارى هايى هم 
براى گفت وگو داشــتيم، اما باوجود وعده هايى كه داده 

شد، همراهى نكردند.
وى درباره منحصر به فرد بودن برخى تصاوير آرشــيوى 
موجود در فيلم هم گفت: واقعاً اينگونه نبود كه دسترسى 

به اين راش ها آسان باشد و واقعاً پيگيرى و تلاش بسيارى 
براى به دست آوردن برخى از آن ها داشتم.

بــه گفته وى، از اين اتفاقات در مشــهد و اسلامشــهر 
مستنداتى در قالب عكس و فيلم موجود نيست و همين 

امر كار را براى يك مستندساز سخت مى كند.

 اين روايت بايد تكميل شود
كارگردان «شورش عليه سازندگى» ادامه داد: در مجموع 
هنوز فكر مى كنم اين روايت بايد كامل شود. هر چند اصل 
واقعه و روايت آن در نقد سياست هاى اقتصادى مرحوم 
هاشمى اســت، اما علاقه مندم چند نگاه كارشناسى در 
دفاع از دولت ســازندگى به اين روايت اضافه شود. هنوز 
كه هنوز اســت جا براى اين نگاه در فيلم من هســت. 
اين مســتند را نه به سفارش جايى ساختم و نه به دنبال 
افشاگرى سياسى بودم بلكه هدفم ارائه يك روايت تاريخى 
بود كه پرونده آن را باز كرده ام و ديگران حتماً مى توانند 

پيگير آن باشند.
در ادامه و پس از توضيحات مصطفى شوقى، مخاطبان 
و مستندســازان حاضر در نشست كه غالباً سخنان خود 
را با تمجيد از كيفيت اين مســتند و پرداخت حرفه اى 
سوژه حساس آن آغاز مى كردند، نكاتى را به منظور بهبود 

كيفيت نهايى مستند مطرح كردند.
اهم نكات مثبــت و منفى مخاطبان در اين نشســت، 
شــامل مواردى همچون «طولانى بــودن زمان روايت»، 
«ارزش تصاوير آرشيوى ديده نشده در فيلم»، «جاى خالى 
روايت مردمى از جزئيات حوادث»، «نياز تبيين بيشتر و 
دقيق تر ارتباط حوادث مشهد و اسلامشهر با سياست هاى 
اقتصــادى دولت وقت» و نيز «انتقاد از راه نيافتن فيلم به 

جشنواره سينماحقيقت» بود.
مستند «شــورش عليه سازندگى» با روايتى از اعتراضات 
مردمــى اوايل دهه 70 در مشــهد و اسلامشــهر عليه 
سياســت هاى اقتصادى دولت سازندگى، سومين تجربه 
مستندســازى تاريخــى مصطفى شــوقى پــس از دو 
مســتند «علم» و «هويدا» محســوب مى شود؛ مستندى 
كه باوجود تكميل فرم حضور در دوازدهمين جشــنواره 
«سينماحقيقت» از سوى هيئت انتخاب اين جشنواره براى 

حضور در اين رويداد انتخاب نشد.

 رونمايى از مستندى كه در دوازدهمين جشنواره سينما حقيقت پذيرفته نشد

ماجراى «شورش عليه سازندگى» چه بود؟

مى خوانيد.



زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
«10 سال از كارها عقب هستم»...  

اين را « سروش» فرزندش در مراسم 
بزرگداشتش گفت و البته معنى اش 
اين نيست كه استاد «غلامحسين يوسفى» با آن 
بخش  كارش،  در  زدنى  مثال  تلاش  و  جديت 
زيادى از كارها را به اندازه 10 سال پشت گوش 
انداخته و از آنچه بايد، عقب مانده است. دكتر 
و  شاگردان  گواهى  به  يوسفى»  «غلامحسين 
همكارانش، جورى به تحقيق و تصحيح در متون 
ادبيات فارسى نگاه مى كرد كه با وجود ارائه آثار 
ماندگار و ارزشمند در اين حوزه، باز هم احساس 
مى كرد هنوز دست كم 10 سال كارِ انجام نداده 
پيش رويش دارد و بايد بيشتر بكاود، بنويسد و... . 

حوصله فست فودى ما
پيشاپيش از روح بزرگوار «غلامحسين يوسفى» 
پوزش مى طلبيم اگر اين گزارش و سبك و سياق 
است  ممكن  هايش،  نويسى  غلط  و  نوشتارى 
فرسنگ ها با آنچه استاد بر آن پاى مى فشرد فاصله 
داشته باشد. اين را هم كه در اين مطلب، مستقيم 
نمى رويم سراغ حوزه خيلى تخصصى فعاليت هاى 
«غلامحسين يوسفى» مانند تصحيح قابوس نامه و...، 
طرفداران و شاگردانش بر ما ببخشايند و بگذارند به 
حساب حوصله فست فودى ما و مخاطبان امروزى 
كه شايد سواد و دل و دماغ وارد شدن به مقولات 

خيلى تخصصى را نداريم!
ظاهر ماجرا مثل زندگينامه هاى ديگر است. يعنى 
سال 1306 در مشهد به دنيا مى آيد، در همين 
شهر دوره ابتدايى و متوسطه را مى خواند و بعد 
هم در 21 سالگى چون هنوز دانشگاه فردوسى 
مشهد راه اندازى نشده، براى ادامه تحصيل به 
ليسانس  عالى  دانشسراى  در  تا  مى رود  تهران 
رشته زبان و ادبيات فارسى را بگيرد. 4 سال بعد و 
در دبيرستان هاى مشهد مشغول تدريس ادبيات 
بعد همزمان  است، در حالى كه يكى دو سال 
مشهد،  زمان  آن  فرهنگ  اداره  در  استخدام  با 
تحصيل در دوره دكترى را هم در دانشگاه تهران 
آغاز كرده و در ضمن معلمى، همزمان در دوره 

ليسانس حقوق قضايى و علوم سياسى دانشگاه 
تهران هم درس مى خواند. «غلامحسين يوسفى» 
دانشگاه  ادبيات  دانشكده  راه اندازى  با  همزمان 
فردوسى در سال 1334به تدريس تاريخ ادبيات 
در اين دانشگاه مبادرت مى كند و 1358 نيز از 
همين دانشگاه بازنشسته مى شود. بازنشستگى اش 
تحقيق  و  است  تدريس  به  مربوط  فقط  البته 
و تأليفاتش در حوزه ادبيات كماكان ادامه پيدا 

مى كند.

 از بوستان شروع شد
كنيد،  نگاه  رسمى اش  زندگينامه  به  فقط  اگر 
اين طور به نظر مى رسد كه عشق به ادبيات و 
در  اعتدال  گلستان،  بوستان،  مانند  مقوله هايى 
دوره  از  مثلاً  يوسفى،  استاد  براى  و...  نگارش 
متوسطه آغاز شده باشد و بعدها هم، دانشگاه و 
استادانش، آتش اين عشق را در وجودش شعله 
ورتر كرده باشند. اما اگر آذر ماه سال پيش در 
مراسم بزرگداشتش در مشهد حضور مى داشتيد 
گوش  استاد  از  مانده  جا  به  صوتى  فايل  به  و 
جور  ماجرا  كه  مى شد  دستگيرتان  مى كرديد، 
يوسفى»  «غلامحسين  مرحوم  است.  ديگرى 
تعريف  اينگونه  را  كودكى اش  دوران  خاطره 
مى كند: «... من چهل و چند سال پيش با گلستان 
سعدى آشنا شدم... اين كتاب نفيس را از مدرسه 
جايزه گرفتم... اما معلمان نمى دانستند كه اين 
كتاب تا چه حد مى تواند بر من تأثيرگذار باشد... 
گلستان تا امروز براى من رفيقى صميمى است. 
هم اكنون كه كتاب روبه روى من گشوده است با 
خطى كودكانه بر آن نوشته شده است اين كتاب 
شاگرد  است...».  يوسفى  غلامحسين  به  متعلق 
مشهدِ حدود 80  در  «عنصرى»  دبستان  ممتاز 
سال پيش، با « گلستان» مسير زندگى اش عوض 
مى شود و به راهى مى افتد كه آن را تا 50 سال 

بعد و پايان عمرش ادامه مى دهد.

به طور وحشتناك!
زبان  درست  واژه هاى  بردن  كار  به  در  وسواس 
فارسى تنها به آثارش محدود نمى شود. به روايت 

دكتر «تقى پور نامداريان» كه مدت ها با او حشر و 
نشر داشته، استاد «يوسفى» حتى در نامه نگارى هاى 
دوستانه اش، علاوه بر اينكه بسيار خوش خط و 
از  پرهيز  و  نويسى  به درست  منظم مى نويسد، 
كاربرد واژه هاى زبان بيگانه پايبند است. از آنجا 
كه در ترجمه نيز دستى دارد، در يادداشتى براى 
يكى از مجلات ادبى در سال 1369 مى نويسد: 
«... در دو سه نشريه متين ـ كه به انشاى درست 
مندرجات خود اهتمام دارند ـ در چند ماه اخير 
تعبيرات و جمله هايى از اين قبيل ديدم: «سقف 
قيمت، شرايط زندگى، شرايط اجتماعى، شرايط 
گذاشت،  جدى  مانعى  راه  سر  زندگى،  پيچيده 
كردن  منقاد  بى سوادى،  نرخ  بى سوادى،  آهنگ 
انقلاب علمى، بحثى در اين زمينه باز كرد، انفجار 
جمعيت، تفاوت بزرگ، به طور وحشتناك متأسف 
بود و...»، بلافاصله به ذهنم گذشت كه اكثر اين 
استاد  است».  خارجى  تعبيرات  ترجمه  عبارات 
معادل  هم  يادداشت  اين  ادامه  در  يوسفى»   »
انگليسى و اصلى چنين جملات و عباراتى را ذكر 
مى كند و هم براى آن ها معادل فارسى معقول تر و 
درست ترى را معرفى مى كند.دقتش در اين زمينه 
آنچنان است كه حتى پس از گوش كردن به آواز 
استاد «بنان» به جز حظ بردن از صداى خواننده و 
موسيقى اصيل مى نويسد: «آنچه مرا مجذوب آواز 
او كرده نكته اى است لطيف و آن اين است كه 
به گمان من… كمتر كسى مثل او حق شعر و 
كلام را به زيبابى و كمال ادا كرده است… آنچه 
بنان خوانده، نشان مى دهد كه روح شعر فارسى 
آواز و زير و  را خوب درك كرده و فراز و فرود 
با تموج  بم صداى خود و تحريرها و نكته ها را 

پيوند داده است».  معانى و ظرايف سخن كاملاً 
 نامه فرهنگ

مفهوم  است  ممكن  روزنامه نگار،  بگوييم  اگر 
ذهنتان  به  مطبوعات  و  روزنامه نگارى  امروزى 
بيايد؛ بنابراين تأكيد مى كنيم كه استاد «يوسفى» 
بخش عمده اى از مقالات علمى - ادبى اش را براى 
مجلات و نشريات مختلف مانند: نامه فرهنگ، 
يغما، فرهنگ خراسان، آينده،آفتاب شرق و نشر 
فعاليت هاى  از  بخش  اين  در باره  نوشت.  دانش 
ادبى  « نخستين جلوه  او مى گويند:  مطبوعاتى 
عمومى دكتر غلامحسين يوسفى با انتشار مجله 
نامه فرهنگ در مشهد، آن هم در سال 1330 
نمايان مى شود. مجله ماهانه اى كه به سردبيرى 
استاد «يوسفى» و با سبك متين و اسلوبى نو در 
نقد و بيان ادبى، راهى تازه را در ميان نشريات 
ادبى آن روزگار مشهد باز مى كند». مشاهير ادبى 
و دانشگاهى آن دوران مشهد هم معتقدند با ورود 
استاد «يوسفى» به دانشگاه اين شهر، روش هاى 
دچار  دانشگاهى،  ادبيات  در  تحقيق  و  تدريس 
تغيير و تحول شد و در مسير رشد و تعالى افتاد. 
اين تغيير و تحول البته به كتاب هاى درسى دوره 
دبستان هم رسيده بود و بخشى از تكاليف و دروس 
كتاب اول دبستان قديم گويا از جمله يادگارهاى 
بود.  معلمى اش  دوران  در  «يوسفى»  استاد 

غزل مرگ
دكترايش را در ايران گرفته بود اما دانشگاه هاى 
ديگر دنيا را نيز ديده و تجربه كرده بود. در يكى از 
دانشگاه هاى آمريكا رشته علوم تربيتى را خوانده 
به  سخنرانى  براى  اروپايى ها  دعوت  به  بارها  و 

دانشگاه هايشان رفته بود. با وجود تسلطى كه 
به زبان هاى عربى، انگليسى، فرانسوى و... داشت 
اما بشدت علاقه مند به زبان فارسى بود. اين را از 
مطلبى كه سال 1351 در كتاب «برگ هايى در 
آغوش باد» نوشته، مى شود فهميد: «... آلوفنس 
ملتى  وقتى  مى گويد،  فرانسوى  نويسنده  دوده 
را  خويش  زبان  كه  هنگامى  تا  مى شود  مقهور 
خوب حفظ كند، گويى كليد زندانش را در دست 
دارد». اگر همه عمر و همه تلاش هايش را پاى 
تحقيق و تأليف در زمينه ادبيات و زبان فارسى 
مى گذارد به اين دليل است كه اعتقاد راسخ دارد 

زبان فارسى بنيان فكر و فرهنگ است.
روشن،  چشمه  خراسان،  اهل  نامه  زَر،  «كاغذ 
ابومسلم، سردار خراسان، برگ هايى در آغوش باد، 
تصحيح قابوس نامه، ترجمه كتاب انسان دوستى 
آثار  از جمله  و...  ادبى  نقد  در اسلام، شيوه هاى 
پرشمار اوست، اما در اين ميان «تصحيح و توصيف 
بوستان سعدى» كه آن را در سال 1358 به پايان 
سال ها  چكيده  و  است  شاخص تر  انگار  مى برد 
تلاش و تحقيق او به نظر مى آيد. چون طبع شعر 
هم دارد و با آن بيگانه نيست در سال هاى آخر 
«گلستان»  به سرطان، سراغ  ابتلا  با وجود  عمر 
سعدى هم مى رود و يك سال مانده به مرگش 
تصحيح آن را منتشر مى كند. با همين انگيزه به 
غزليات سعدى هم مى پردازد. شيمى درمانى كه 
رمق و توان چندانى برايش باقى نگذاشته، حريف 
بى رحمى هاى سرطان نمى شود و در حالى كه استاد 
«يوسفى» تا غزل 418 مجموعه غزليات سعدى را 
تصحيح كرده است، غزل پرشكوه مرگ در 14 
آذر ماه سال 1369 پيش رويش قرار مى گيرد.
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

 معلوليت ضرب  در چهار
 ايستگاه / رقيه توسلى   پوشك، تشُــك مواج، ده ها قلم دارو، ويلچر، 

فيزيوتراپى، گفتار درمانى، پرستارى و...
نه؛ نمى شود همه اش را بنويسم... نوشتنى نيست... اصلاً گيريم گران شدن 
تجهيزات توانبخشى و خدمات به معلولان را بنويسم، چطور آن را ضرب در 
چهــار بكنم... و حق مطلب را در مــورد خانواده هايى ادا كنم كه چندين 
معلول در خانه دارند... دو، سه يا چهار كم توان و ناتوان كه فكر به اين قضيه 

هم پرُ از تألمات ذهنى است؛ مثل خانواده آقاى باغبانى در جويبار. 
چند سالى مى شود كه بابت تهيه گزارش با پدر و مادر عاشقى آشنا شدم 
كه سه پسر و يك دختر معلول شان را با مهربانى زايدالوصفى  تر و خشك 

مى كنند.
همين آشــنايى و رفاقت، جرقه اى مى شود كه با سازمان متولى معلولان 
حرف داشته باشم؛ با خيران و در اين داستان زياد هم رجوع كنم به خودم.
اينكه مخاطب قرار بدهم و ســؤال كنم كه آيا واقعاً با آســيب جسمى و 
همچنين روحى چهار فرزند و يك حقوق ماهيانه مختصر مى شــود دوام 

آورد؟ اصلاً خودم چند وقت مى توانستم سرپا باشم در اين داستان؟
از سرگرمى و اشتغالى هم كه وجود ندارد براى آدم هاى بالغى كه تنها دچار 

نقيصه حركتى اند، مى پرسم.
... و جلوتر پرسش مى كنم، آيا نبايد سازمان مسئولى باشد كه براى گروه 
مونث و مذكر اين حوزه آســتين بالا بزند و آن ها را بيشــتر سوق دهد به 

سمت ورزش و تحرك؟
اينكه سطح شــهر آيا بعد از اين همه تذكر و تلنگر، براى تردد اين گروه 
از عزيزان مطلوب است؟... و ناوگان حمل و نقل رنگِ بهينه سازى به خود 

گرفته و قانون 3 درصد جذب معلولان در ادارات جامه عمل پوشيده؟
اگرچه مى دانم جواب سؤال هاى بالا در بيشتر موارد اگر خير مطلق نباشد، 

نود درصدش مثبت نيست.
مى خواهم بــروم مصاحبه مطبوعاتى مديركل بهزيســتى. موبايلم را باز 
مى كنم و در شماره هاى مخاطبان كلمه «ب» را سرچ مى كنم. تلفن آقا و 

خانم باغبانى به سرعت پديدار مى شوند. 
بعد از دو ماه بى خبرى از اين خانواده انگار بايد ديگر كمى چاق سلامتى 
راه بيندازم تا ذره اى از درد دل اين والدين نجيب را برسانم به گوش مديران 

بالادستى. به اميد آنكه اين بار فرجى حاصل شود.
  

گزارش از شخص

سروِ سبز باغ ادب
دكتر «غلامحسين يوسفى» 14 آذر ماه سال 1369 درگذشت

جلوگيرى از يك فاجعه

هفته نامه اشپيگل چاپ آلمان، 
در  خود  شماره  تازه ترين  در 
شرايط  جديدترين  به  پرونده اى 
پيرامون  تهديدات  و  زمين  كره 
با  آن پرداخته است. اين نشريه 
طراحى جالبى به روى جلد كه 
آب كف اقيانوس را در حال تخليه 
انتخاب  و  مى دهد  نشان  شدن 
تيتر «تهديد زمين چيست و ما 
چه كارى مى توانيم انجام دهيم؟» 
دانشمندان  برنامه هاى  و  نقشه 
براى  را  عادى  مردم  حتى  و 
جلوگيرى از يك فاجعه براى كره 

زمين ارزيابى مى كند.

او لياقتش را داشت
نشريه فرانس فوتبال چاپ فرانسه 
معتبرترين  كننده  برگزار  كه 
جايزه فردى جهان فوتبال يعنى 
شماره  در  نيز هست،  طلا  توپ 
ويژه خود برنده امسال اين جايزه 
اين  است.  برده  جلد  روى  به  را 
مجله با چاپ عكس لوكا مودريچ، 
و  مادريد  رئال  باشگاه  هافبك 
تيم ملى كرواسى كه برنده توپ 
به 10سال  و  شد  امسال  طلاى 
در  رونالدو  و  مسى  شدن  برنده 
تيتر  با  داد،  پايان  جايزه  اين 
اندك  به  داشت»  را  لياقتش  «او 

شايعات درباره نادرستى انتخاب او نيز پاسخ داده است.

سياست هاى پوپوليستى ترامپ
نشريه نشنال روِيو، چاپ آمريكا 
چاپ  به  يكبار  هفته  دو  هر  كه 
عنوان  با  مقاله اى  در  مى رسد، 
«پوپوليسمى كه ترامپ نياز دارد» 
تنها راه نجات رياست جمهورى 
او و زنده نگه داشتن اميدهايش 
براى پيروزى در انتخابات بعدى 
سياست هاى  همان  ادامه  را 
مى داند.  قديمى اش  پوپوليستى 
اين مجله ادامه جنگ تجارى با 
چين، كشاندن اين جنگ به حوزه 
تكنولوژى و خارج كردن تمركز 
آمريكا از حوزه علم به حوزه كار، 

را به عنوان سياست هاى مورد نياز ترامپ پيشنهاد مى دهد.

طرح روز

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

توئيتر حساب كاربرى تعداد زيادى از فعالان انقلابى فضاى مجازى را به دليل 
حمايت از حزب االله ، سپاه پاسداران ، فلسطينيان و كودكان يمنى تعليق كرد! 

زير آسمان شهر  منبع/ باشگاه خبرنگاران جوان 

كليدها

گنجى به نام فرهنگ و ادبيات مردمى 

نمى دانم شــما آواز خواندن چوپان ها را در دل كوه شنيده ايد يا نه؟ در آن 
آواز مايه اى از حقيقت هســت كه در هيچ جايى نيســت، لالايى مادران 
و ترانه هاى ســاده مردمان كوه و در و دشــت هم از اين جنس هستند. 
ادبيات فولكلور يا به عبارتى ادبيات مردمى چيزى دارد كه هيچ جايى آن را 
نمى توان يافت. وقتى يك چوپان با گوسفندانش در دشت و كوه تنهاست 
و مى خواند، يا وقتى يك مادر براى كودكش مى خواند، هيچ نيازى به دروغ 
ندارد، هيچ نيازى به نمايش و بــازى و فريب خود يا ديگران ندارد، هيچ 
نيازى به هيچ چيزى ندارد، اما چرا مى خواند؟ چون انســان براى خواندن 
كتاب هستى آمده است و خواندن، مأموريت اوست. او در آن وضعيت خود 
را و هستى را درك مى كند و هر ادراكى به ناچار فرياد خواهد شد و گفته 

خواهد شد. 
معرفت شبانان و برزيگران پوشال ندارد، معرفت محض است. آن ها به هر 
چيزى كه بپردازند اصيل است. ما بايد شنوا باشيم و صداى حقيقت را بين 
زمزمه هاى ساده آن ها بشنويم. آن ها وقتشان را تلف نمى كنند چون هيچ 
دليلى براى بيهودگى ندارند. در عين ارزشــمندى اند و در هستى واقعى 
خودشان شناورند و به شناخت همان مى رسند و همان را فرياد مى كنند. 

هر كه هستيد و هر كارى مى كنيد بخشى از وقتتان را براى مطالعه ادبيات 
فولكلور بگذاريد. ترانه هاى ســاده مادران و لالايى هايشان در كتاب هاى 

متعددى منتشر شده است، مى توانيد به راحتى بخوانيد و بهره ببريد. 
كتاب هاى شعر كار و ترانه هاى كارگران هم هستند و كتاب هاى مختلف به 
افسانه ها و مثل ها و متل ها پرداخته اند. گنجى به نام ادبيات فولكلور متأسفانه 
چندان كه بايد مورد اقبال بخش هاى مختلف جامعه نيست، اما هر كسى كه 
به اين گنج راه برده، توانسته بدرخشد. در موسيقى، موسيقى دانان برجسته 
امروز با استفاده از اين گنجينه توانسته اند شاهكار هاى نو بيافرينند. شاعران 
و داستان نويســانى كه ارزش اين گنج ها را درك كرده اند از بهترين هاى 
زمانه اند و مردم شناسان جز همين متون راهى به حقيقت ندارند. وقت كم 
است، حتماً از گنج ادبيات مردم كه در سوداى نام و آوازه نيست استفاده 

كنيد و ديدن و شناختن خود را ياد بگيريد.
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